
 
 
 

Duidingsdebat 

Bijzondere vergadering ter duiding van de verkiezingsuitslag 

 
Datum: 17-03-2023 15.00 uur 

 
Statenzaal 

1 Opening 

 

Voorzitter: Dames en heren, beste mensen. Mag ik de lijsttrekkers vragen om plek te 
nemen aan tafel samen met hun secondanten. Dames en heren, de lijsttrekkers en hun 
secondanten nemen plek in de binnenste ringen zodat duidelijk is wie vanmiddag het 
gesprek met elkaar aangaan en de andere aanwezigen zijn van harte uitgenodigd om 
plaats te nemen op de publieke tribune en vanzelfsprekend verheugen wij ons op de 
digitale aanwezigheid van velen die deze livestream zullen volgen. 

 

Dames en heren, van harte welkom in het Huis van de Provincie. Ik heb bij mijn introductie 
voor dit duidingsdebat twee welgemeende felicitaties, twee welgemeende complimenten 
en twee welgemeende raadgevingen. Allereerst wil ik u allen van harte feliciteren met het 
feit dat u een zetel hebt verworven in Provinciale Staten. Één of meerdere zetels. Dat is 
fantastisch, dat is een felicitatie waard omdat u samen met uw collega's en samen met 
deze provinciale organisatie de komende vier jaar de belangrijke zaken kunt besluiten waar 
de inwoners van onze provincie op wachten. Fantastisch werk om te doen, verantwoordelijk 
werk om te doen, maar het is mooi om u bij aanvang van die werkzaamheden, officieel 
starten ze op 29 maart, van harte daarmee te feliciteren. Dames en heren, ik weet niet hoe 
het u vergaan is vanmorgen, maar mijn wekkerradio ging af om half zeven, dan hoor ik 
gelijk het nieuws en niet elke dag begint het nieuws met de provincie Utrecht en de 
gemeente Veenendaal. Edoch deze ochtend wel en daar komt natuurlijk de tweede 
felicitatie uit voort. Aan onze nieuwe collega's van de BBB, een geweldige 
verkiezingsuitslag, ongelofelijk. We hadden het net al over wie had dat kunnen denken, 
maar van ons alle enorme felicitaties voor dit geweldige resultaat en ook van harte welkom 
in dit huis. En dat geldt vanzelfsprekend ook voor de collega's van Volt, die ook nieuw zijn 
in dit huis. Anderen partijen hebben al eerder op de statenzetels gezeten, zijn 
vanzelfsprekend ook van harte welkom, maar voor deze twee partijen maak ik graag een 
uitzondering. Dan de complimenten dames en heren. Ik vind het een groot compliment 
waard dat de eerste stap nadat de stembussen zijn gesloten, dat de eerste stap van u is 
om vandaag in openbaarheid, in alle openheid, met elkaar de verkiezingsuitslag te duiden 
en aan te geven wat volgens u, volgens uw partij, de belangrijkste vervolgstappen zouden 
kunnen zijn. En die openheid is enorm van belang, omdat u daarmee aangeeft dat de kiezer 
serieus wordt genomen. Dat de kiezer niet alleen de stem heeft willen uitbrengen, maar dat 
de kiezer ook heel graag betrokken wil zijn want dan kom ik aan het tweede compliment en 
dat is dat opkomst in de provincie Utrecht bij de Provinciale Statenverkiezingen deze keer 
63,4% was. Hoger dan de al heel hoge opkomst vier jaar geleden en dat geeft, u vergeeft 
mij de uitdrukking, de burger moed. Dat is mooi, compliment waard. Dan nog twee 
welgemeende raadgevingen. Één is dat de openheid die u bij uw eerste stap vanmiddag 
hier betracht, zou mijn raadgeving zijn, houd die gedurende het proces dat nu gaat volgen 
zoveel mogelijk vast. De kiezers hebben met hun uitdrukkelijke stem aangegeven dat ze 
veranderingen nodig vinden, dat ze iets gezegd hebben over het vertrouwen in de overheid. 
En ik denk dat een deel van het vertrouwen wordt teruggewonnen door open, volstrekt 
open te zijn over wat wij hier met elkaar doen, welke gevolgen u aan de verkiezingsuitslag 
verbindt en hoe we tot een bestuur van de provincie Utrecht voor de komende periode 
zullen gaan komen. Tweede is dat de kiezers, denk ik, hebben willen aangeven met hun 
stem dat de problemen die zij ervaren, de vraagstukken die zij zien, of het nu voor onszelf 
is of voor ons land of internationaal, dat dat vraagstukken zijn waarvan men vindt dat de 
overheid ze moet aanpakken. Dat de overheid daarover besluiten moet nemen, dat de 
overheid niet te lang dingen voor zich uit moet schuiven. Dus mijn tweede, echt 
welgemeende indringende raadgeving is, dit proces is nodig om tot een nieuw bestuur te 
komen, maar wees daar voortvarend in. Daar bewijst u de kiezers echt de dienst mee. De 
kiezers hebben hun betrokkenheid afgelopen woensdag volop getoond, uw antwoord zou 
kunnen zijn openheid en voortvarendheid. Ik wens u heel veel succes de komende 



maanden met de gesprekken die tot een nieuw bestuur moeten kunnen leiden, dank u wel. 

 

Dames en heren dit is natuurlijk geen officiële vergadering. Ik doe er alles aan om die indruk 
weg te nemen, dat begrijpt u, maar dit is een bijeenkomst die wij niet in het Reglement van 
de Orde hebben staan, die eigenlijk ook geen precedenten kent, anders dan dat we het 
vier jaar geleden al eens een keer hebben uitgeprobeerd en ik hoop dat u het goed vindt 
dat ik u als uw voorzitter een voorstel doe over hoe deze bijeenkomst het beste en het 
meest plezierige kan verlopen. Mijn voorstel is dat ik de lijsttrekkers een voor een in 
aflopende volgorde van de grootste partij naar de kleinste partij in stemmenaantal het 
woord zal geven. Ik vraag ze om het woord te voeren vanachter het spreekgestoelte zodat 
ze ook goed zichtbaar zijn, ook goed zichtbaar zijn op de livestream. Ik stel u ook voor om 
de lijsttrekkers de gelegenheid te bieden om hun verhaal te houden zonder interrupties en 
tussentijdse vragen. Daarna die ronde geweest is en we zijn weer gezeten zo gezamenlijk 
in de kring, wil ik graag de gelegenheid geven om het gesprek over hetgeen u gehoord 
heeft vandaag, voort te zetten en wellicht eventuele suggesties doen voor conclusies die 
ik, als uw voorzitter, aan het eind van deze bijeenkomst zou kunnen trekken zodat we 
uiteindelijk een bijeenkomst hebben waar we goed hebben kunnen horen hoe u en elke 
partij afzonderlijk de verkiezingsuitslag duidt en wellicht ook een eerste aanzet die voor 
iedereen navolgbaar is over wat de eerstvolgende stap zal zijn. Dus dat is mijn voorstel. 
Nou, ik zie dat u dat helemaal mooi vindt, dat is plezierig, dus dan gaan we dat op die 
manier doen. Ik, maar dat is volstrekt duidelijk voor u allen, maar ik zeg het ook nog even 
voor degene die misschien via de livestream meekijkt of op de publieke tribune zich 
afvragen, de uitslag van de verkiezing is nog heel vers, de stemmen van Veenendaal zijn 
nog maar net binnen en het is goed om te benadrukken dat wij ook in juridische zin nog 
praten over een voorlopige uitslag. Volgende week vrijdag, 24 maart om 13:00 uur 's 
middags in deze zelfde zaal zal de voorzitter van het centraal stembureau, mevrouw 
Sharon Dijksma de definitieve uitslag van de verkiezingen bekend maken. Of dat nog 
veranderingen in het zetelaantal zal geven ligt niet erg voor de hand, maar kan altijd wel. 
Het is vooral van belang dat dan ook alle kandidaten weten hoeveel stemmen op hem of 
haar zijn uitgebracht en of dat eventueel nog leidt tot het innemen van een voorkeurspositie 
op de lijst. Dat wordt allemaal pas volgende week vrijdag om 13:00 uur bekend en elke 
provincie op hetzelfde moment. En woensdagavond 29 maart wordt u uitgenodigd om de 
eerste Statenvergadering bij te wonen waarbij ik alle nieuwe statenleden zal installeren en 
beëdigen en dan is officieel de nieuwe Staten missionair. Nou, zo zal het gaan. Dames en 
heren, ik vraag graag uw aandacht voor de inbreng van Anton Verleun, de lijsttrekker van 
de BoerBurgerBeweging. Meneer Verleun, u kunt achter het spreekgestoelte plaatsnemen. 

 

2 Duidingsdebat  

 

De heer Verleun (BBB): Kijk, hij weet al bijna hoe het werkt. Beste mensen, beste 
Utrechters. Utrecht heeft gekozen en Utrecht heeft gesproken. Voor heel Utrecht bleef het 
heel lang spannend. Voor ons ook, wij hebben heel lang met samengeknepen billen 
gezeten. Uiteindelijk is het dubbeltje onze kant op gevallen. Het was ontzettend spannend. 
Wat valt ons op aan deze verkiezingen? Ten eerste dat er 85 duizend mensen ongeveer 
op de BBB gestemd hebben en dat we daarmee de grootste zijn. Ten tweede is dat 
daarmee ook dat er 13,2 procent van de mensen op de BBB gestemd heeft, is geen 33 
procent, is geen 50 procent, 13,2 procent. Dat verplicht ons ook om enerzijds om onszelf 
ook bescheiden op te stellen, er zullen bruggen gebouwd moeten worden. Die willen wij 
heel graag gaan bouwen. Utrecht is misschien het voorbeeld wat er momenteel speelt in 
Nederland zelf, als het land zelf, ontzettend gepolariseerd. Dat zie je ook terug in de 
grootste partij, 13,2%. Je ziet het ook terug in de stad-platteland verhouding. We zien van 
Utrecht naar Amersfoort een dominant GroenLinksstuk zitten en daaromheen, een 
omarming zou ik bijna willen zeggen, zo kan je het visualiseren, een visualisering van de 
BBB. Zo willen wij ook omgaan met deze verkiezingen. We sluiten niemand uit, dat is onze 
gulden regel. Behandel een ander zoals je zelf ook behandeld zou willen worden, staat in 
de kernwaarde van de BBB. Dat is ons grootste gedachtegoed dat we hebben. Wij willen 
daarom ook met iedereen in gesprek gaan. We beslissen graag met de burgers en niet 
over de burgers. En verder zouden we willen voorstellen voor een heel open en transparant 
vervolg in dit proces en daarbij heb ik eigenlijk de volgende suggestie natuurlijk. Wij willen 
het initiatief nemen in de verkennende fase en daarvoor hebben wij een verkenner 
gevonden die bereid is om de gesprekken met iedereen te gaan voeren. De naam van die 
verkenner is Danny de Vries, dat is de burgemeester van Oudewater, heeft een CDA-
achtergrond. En het mooie aan deze persoon is eigenlijk dat het iemand is met een 
stedelijke achtergrond. Heeft gewoond in Amsterdam, Enschede, Rotterdam, grote steden, 
en is nu burgemeester van een plattelandsgemeente en daarmee willen we aangeven dat 
we ook graag de brug tussen stad en platteland, zeker hier in Utrecht, willen slaan. De 



opdracht aan de verkenning zal voornamelijk zijn dat er duiding gegeven moet worden aan 
de verkiezingsuitslag. Wat heeft de kiezer vanuit Utrecht hiermee willen zeggen? En welke 
coalitie doet recht aan deze verkiezingen? Wat ik al zei, we gaan niemand uitsluiten, we 
willen met iedereen in gesprek gaan en daar zou ik het graag bij willen laten. Dank jullie 
wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Verleun. Ja, dit vind ik mooi, is gepast, zeker. Dank u voor 
uw eerste inbreng in deze mooie Statenzaal. Als tweede wil ik graag het woord geven aan 
Huib van Essen, de lijsttrekker van GroenLinks. 

 
De heer Van Essen (GroenLinks): Goedemiddag voorzitter en alle anderen. Eergisteren 

hebben de kiezers in onze provincie de volksvertegenwoordiging voor de komende vier 

jaar gekozen. Altijd weer een bijzonder moment. En we hebben allemaal de opdracht om 

de mensen die ons gekozen hebben te vertegenwoordigen en gezamenlijk tot goede 

keuzes te komen voor onze provincie. En ik moet zeggen, ik zat gisteren een stuk terug te 

denken in mijn jeugd, dat geldt denk ik voor sommige andere heren ook, toen was het 

politieke landschap toch wel wat overzichtelijker dan nu. Je had PvdA, je had CDA en de 

ene keer werd de ene de grootste en de andere keer de ander, had je dat stukje daarachter 

meestal de VVD en enkele keer D66 als ze daar de goeie voorman voor hadden en dan 

had je nog iets met klein links en klein rechts en dat was het en dat, nou dat veranderde 

een klein beetje maar dat was het ongeveer, grosso modo. Iedere vier jaar was dat het 

landschap en dat is nu wel echt heel anders. Het politieke landschap is veel meer 

versplinterd en veel beweeglijker. Veelvuldig kwamen afgelopen periodes nieuwe partijen 

op, komen op, en werden soms ook heel groot. Vier jaar geleden werd Forum, Forum voor 

Democratie, plotsklaps de grootste partij in de Eerste Kamer en ook in de meeste 

provincies, en deze week heeft BBB eigenlijk nog een veel spectaculairdere uitslag 

gehaald. Als nieuwe partij de grootste in alle twaalf provincies, en ook in de Eerste Kamer, 

volgens mij is dat nooit eerder gebeurd. En daarbij passen uiteraard felicitaties. Anton, 

Ans, maar ook alle anderen van jullie fractie, toekomstige fractie, maar ook ieder die 

daarachter bloed, zweet en tranen, heel veel werk heeft verzet enorm veel felicitaties met 

deze bijzondere prestatie. En ook de andere winnaars wil ik graag in het bijzonder even 

feliciteren. Partij voor de Dieren een zetel erbij, SGP een zetel erbij, vorige keer was het 

kielekiele, nou, nu zit die er royaal bij dus gefeliciteerd daarmee. En Volt en JA21 als 

nieuwe fracties. Allemaal enorm gefeliciteerd. En over winnaars gesproken, kwam net ook 

al langs, ik vind zelf de hoge opkomst ook echt wel iets om te benoemen want dat is wel 

heel belangrijk en heel goed. En goed dat de trend, die vorige keer al omhoog was, dat die 

zich verder heeft doorgezet. Ja, en met winnaars zijn natuurlijk ook altijd partijen die 

verloren hebben want het aantal zetels blijft hetzelfde. De grootste verliezers in onze 

provincie zijn Forum, vijf zetels minder, VVD, twee zetels minder. Ja, dat is natuurlijk altijd 

zuur dat is ook, ja sterkte om dat een plek te geven en ook sterk aan de mensen die 

misschien gehoopt hadden dat ze er net bij zouden zitten en nu net buiten de boot vallen. 

Ik bedoel, kunnen ons allemaal dan denk ik wel voorstellen dat ook gewoon persoonlijk 

dat heel zuur is. En vijf partijen die deze verkiezingen een zetel zijn kwijtgeraakt en 

GroenLinks is daar eentje van en ik moet zeggen dat ik ondanks het verlies van die zetel 

toch wel trots ben op het resultaat dat wij als GroenLinks deze verkiezingen geboekt 

hebben. Want vier jaar geleden verdubbelden we in zetelaantal en werden we van de 

zevende partij plotsklaps de grootste partij in deze Staten en ook de grootste fractie toen 

ex aequo met de VVD. En nu hebben we weer de grootste fractie en dit keer met evenveel 

zetels als BBB. En dat we het grootste deel van die enorme winst voor onze partij van 

2019 hebben weten vast te houden laat zien dat die winst geen incident was. Veel 

inwoners willen een provinciebestuur dat klimaatverandering daadkrachtig aanpakt, natuur 

versterkt en verbindt en zorgt voor meer betaalbare woningen en dat we onze welvaart 

eerlijk delen. Als ik dan kijk naar de uitslag, wat valt dan op? Ja, dat is natuurlijk in eerste 

plaats dat de winst voor BBB in Utrecht niet op zichzelf staat. Wat ik al zei, in alle provincies 

is BBB de winnaar geworden. En ik zie dat dan ook vooral als een uiting van de zorg en 

het ongenoegen, soms denk ik ook wel woede in het landelijk gebied, maar ook elders, 

van niet gezien worden. Een zorg van families over hun eigen toekomst, die gevangen 

zitten in leningen van banken, jarenlang gedwongen zijn tot schaalvergroting en steeds 

weer beseffen dat het een doodlopend spoor is zonder dat er voldoende perspectief wordt 

gegeven op een omslag naar een duurzame toekomst. Die zien dat de wereld verandert 

en zelf ook moeten veranderen, maar niet goed weten hoe en het gevoel hebben daar 

onvoldoende bij geholpen te worden. Maar ook in kiezers van GroenLinks en veel andere 



partijen leven dezelfde emoties. De wanhoop over de verschraling van de natuur, over de 

klimaatverandering, het niet kunnen vinden van een betaalbare woning, de woede over 

het te lang ontkennen en vooruitschuiven van de grote problemen, van doorgeschoten 

marktwerking, van verschraling van publieke voorzieningen, van kabinetten waarvoor visie 

een vies woord was. Het wantrouwen dat hieronder ligt kan, denk ik, ook niet los worden 

gezien van de toeslagenaffaire en de schandalige manier waarop is omgegaan met de 

gaswinning in Groningen. Sinds 2019, de vorige verkiezingen, is in onze provincie een 

andere wind gaan waaien en ik ben trots op wat er is bereikt, maar besef tegelijkertijd dat 

de urgentie groter is dan ooit. En GroenLinks zet graag de progressieve lijn die afgelopen 

jaar is ingezet voort en ook met deze uitslag neemt GroenLinks graag weer de 

verantwoordelijkheid. Een nieuwe coalitie zal recht moeten doen aan de zorgen van de 

achterban van de BBB en aan de achterban van onze partij, en uiteraard ook van andere 

partijen. En GroenLinks gaat daar graag open het gesprek over aan met de andere fracties 

en zeker ook met BBB als grootste partij. Ik zie grote verschillen met BBB, maar ook 

overeenkomsten. Beschermen en versterken van Amelisweerd, beter openbaar vervoer, 

belang van meer groene recreatie en lokale voorzieningen, investeren in kunst, cultuur, 

om een paar voorbeelden te noemen. Dus laten we samen oprecht gaan verkennen hoe 

we bruggen kunnen bouwen en de grote opgave kunnen oppakken. Ik vind dat deze uitslag 

ons vraagt om dat serieus te gaan onderzoeken. GroenLinks neemt graag weer deel aan 

een College dat die grote opgave daadkrachtig aanpakt. Klimaatverandering, natuurherstel 

en meer betaalbare woningen. Tot slot wil ik een paar aandachtspunten benoemen vanuit 

GroenLinks voor het vervolg. Ik ben heel blij met de open en constructieve samenwerking 

in deze Staten afgelopen jaren, en ik moet zeggen dat is helaas ook wel eens anders 

geweest. En GroenLinks hecht er zeer aan dat we dat koesteren en dat we dat voortzetten. 

En dat vraagt een inzet van ons allemaal. Want hoeveel we ook van mening verschillen, 

ieder van ons, ben ik echt van overtuigd, die zit hier vanuit de eigen visie, de eigen 

opvattingen, maar uiteindelijk voor het goede voor alle inwoners van onze prachtige 

provincie. Ook hecht GroenLinks aan een zo transparant mogelijke verkenning. Een 

informateur, meerdere informateurs, die met alle fracties verkennen op inhoud en op 

voorkeuren voor de samenstelling van een coalitie. Betekent ook openbare vergaderingen 

zoals vandaag en dit lijkt me goed om dat ook voor het vervolg te doen en ook verslagen 

daarvan en ook van gesprekken met de informateur zoveel mogelijk ook openbaar te 

maken. En ook de formatie daarna zouden we graag zien dat Collegevormende partijen 

ook de hand uitsteken naar andere fracties, die ook betrekken bij het proces, hetzelfde 

geldt ook voor de inwoners en andere partijen andere organisaties binnen onze provincie. 

Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Van Essen. Dan wil ik graag als derde uitnodigen André 

van Schie, lijsttrekker van de VVD. 

 

André van Schie (VVD): Wat was het een heerlijke tijd mensen. We zijn in gesprek geweest 

de afgelopen periode met onze kiezers, met ondernemers maar ook met elkaar de 

afgelopen periode en dat is de kern van de democratie wat mij betreft. Uitleggen wat je 

hebt gedaan en wat je voor de kiezers wil gaan doen. Goed luisteren dus naar inwoners, 

ondernemers en mee te besturen want dat was ons motto van de fractie de afgelopen vier 

jaar en onze motivatie daarvoor is met de uitslag van vandaag niet minder geworden. Ik 

wil ook beginnen met een groot dank je wel aan al die kiezers die woensdag zijn gaan 

stemmen en ook wil ik alle vrijwilligers en ambtenaren bedanken die de verkiezingen 

mogelijk hebben gemaakt op de stembureaus en bij het verwerken van de resultaten, soms 

tot diep in de nacht. Het was voor ons, het had best iets sneller gemogen nog, maar enfin, 

het is bewonderenswaardig hoe iedereen dat heeft gedaan. En ik wil alle collega's hier en 

ook binnen mijn eigen partij bedanken voor een mooie campagne en ook de partijen die 

hier nu niet met een zetel vertegenwoordigd zijn in de Staten wil ik daarvoor bedanken. Ze 

luisteren misschien mee via de livestream en jullie zijn altijd welkom, Ismaël, Roy en Timo, 

jullie zijn altijd welkom, voor een goed gesprek in Bob’s Bar. Maar de eerste felicitaties van 

vandaag gaan natuurlijk naar de BBB. Met een overweldigend resultaat, niet alleen hier in 

Utrecht, maar in heel Nederland, geven jullie stem aan boeren en burgers die duidelijk iets 

anders willen in de politiek en dat doen jullie hier ook, net als Caroline van der Plas op tv, 

authentiek en met beide benen op de grond. En als VVD’er was ik misschien enigszins 

teleurgesteld de afgelopen dagen met het resultaat, maar als politieke junkie was ik 

opgetogen over wat er gebeurt. Het is toch echt wel heel bijzonder. De andere nieuwkomer 



in deze staat wil ik ook van harte welkom heten. Volt, jullie zijn nu in alle politieke, 

verkiesbare bestuurslagen vertegenwoordigd en dat was een ambitie. Het is altijd mooi dat 

je die ambitie kan waarmaken en daarmee is ook overduidelijk dat Europa ertoe doet, ook 

in Utrecht. En we hebben ook een aantal oude bekende nieuwkomers. JA21, nog niet 

eerder verkozen, maar nu wel knap met een eigen programma met twee zetels 

binnengekomen. Het zal aanvoelen als een verlies van drie, maar het is toch echt een 

winst van twee. Ik zou dat ook zo vieren. De PVV, wel verkozen voorheen, maar de 

afgelopen tijd niet vertegenwoordigd, ook gefeliciteerd. En we kijken natuurlijk uit naar de 

samenwerking. De schoenen van René en Elly zijn wel groot om te vullen, maar we 

vertrouwen dat jullie van harte toe. Forum voor Democratie was de laatste tijd afwezig en 

nu weer terug in deze zaal. En tegen Frank zou ik willen zeggen, de VVD is als goed 

liberaal principe bereid om mensen te beoordelen op hun eigen handelen en niet te 

beoordelen op de groep waartoe je behoort, dus, van harte welkom. De Partij voor de 

Dieren heeft weer een zetel gewonnen en voorzitter, ik zie een trend en ook de SGP wint 

een zetel en ik ken nog niemand die die Frans dat niet van harte gunt, dus echt 

gefeliciteerd. D66 en 50PLUS partij hebben hun zetels behouden en dat is voor beide een 

knappe prestatie in deze woelige politieke tijden, want dat zijn het echt. Dan zijn er helaas 

ook partijen die zetels verloren. Huib zei het ook al, dat is onvermijdelijk. DENK keert niet 

terug, Ook de SP verliest de zetel van Michel en die gaan we ook erg missen. En 

GroenLinks, Partij van de Arbeid, ChristenUnie en CDA, verliezen allemaal een zetel, wat 

ons betreft een signaal van de kiezer dat er in onze provincie en in Nederland behoefte is 

aan verandering. En dan, voorzitter, ook een stukje introspectie en duiding. Mijn eigen VVD 

heeft zes zetels gehaald en daarmee verliezen we er twee en dat is een groot verlies. Onze 

kiezers zijn voor een deel in het vak van de BBB terecht gekomen en voor een groot deel 

ook niet komen stemmen en beide beschouw ik als een luid signaal van teleurstelling en 

ongenoegen over de politiek en over de VVD en dat is ook een terecht signaal, want er 

gaan veel dingen niet goed in Nederland waar kiezers ook terecht ontevreden over zijn. 

Natuurlijk, het succes van de BBB is allereerst hun succes, maar het is ook kunnen 

ontstaan door het falen van de gevestigde partijen, waaronder nadrukkelijk mijn eigen 

VVD. Het falen om de juiste toon te vinden als het gaat over die verhouding tussen 

overheid en samenleving. Mijn fractie is bescheiden over onze invloed daarop, maar we 

zijn er wel heel erg bewust van dat dit dilemma ook op ons afstraalt. Dat hebben we ook 

gemerkt in de gesprekken met kiezers de afgelopen tijd en we hoorden in de dorpen en 

gemeenten waar we kwamen ook zorgen over die tweedeling tussen de belangen van de 

stad en de ommelanden. En dat was voor ons niet nieuw, want dat hebben wij gemerkt, 

ook hier in Utrecht de afgelopen vier jaar nog regelmatig benoemd hier in de Staten. Johan 

Remkes heeft erover gesproken. Hij zei terecht: ‘’Zeker op het platteland wordt ervaren 

dat men op veel onderwerpen moet opdraaien voor opvattingen en culturele onderstromen, 

die vooral in het stedelijk gebied leven. Mensen ervaren een groeiend verschil tussen 

Randstad en het landelijk gebied tussen stad en platteland, niet alleen in culturele waarden 

maar ook in economische positie en kansen’’, einde citaat. Wij denken dat de grote winst 

van BBB ook mede door dit gevoel is ontstaan en zien daarin ook de opdracht aan 

openbaar bestuurders die wij allemaal weer worden of zijn om dat verschil de komende 

jaren te verkleinen of zelfs weg te nemen. Als optimistische middenpartij is de VVD altijd 

bereid om daarbij mee te denken. Ons past op dit moment echter ook bescheidenheid, ook 

vanwege de rol die de VVD landelijk heeft, maar tegelijkertijd zijn wij ook ontzettend trots 

op de 77 duizend kiezers die ons wel het vertrouwen hebben gegeven. In bijna alle 

gemeenten in onze provincie was de VVD de eerste, tweede of derde partij. En bij de 

uitslagen van deze verkiezingen geeft ons dat dus ook mandaat om in deze staten zowel 

stedelijk als het landelijk geluid te vertegenwoordigen. Ik wil me hier ook nog even richten 

tot de voorzitter van Gedeputeerde Staten. Ik heb bij al onze gedeputeerden en u als 

voorzitter een grote verantwoordelijkheid geproefd de afgelopen jaren om samen te 

werken en naar elkaar te luisteren. Daarvoor veel dank. Ik zie echter ook dat er nu grote 

opgaven liggen die misschien niet kunnen wachten, maar dat er ook besluiten in de 

bestuurlijke pijplijn zitten die in de huidige samenstelling misschien niet meer zo 

vanzelfsprekend op het draagvlak kunnen rekenen als de afgelopen vier jaren. Wij maken 

ons daarbij tegelijkertijd zorgen over de belangrijke processen die niet tot stilstand mogen 

komen, maar ook grote zorgen over het signaal van een overheid die onverdroten doorgaat 

met besturen over de inwoners die zich net hebben uitgesproken in deze verkiezingen. 

Daarom wil ik GS vragen een inventarisatie te maken van belangrijke besluiten die ze de 

komende tijd wil nemen en momenten zoeken met elkaar om te debatteren over het 



draagvlak daarvoor, zodat controversiële zaken ook benoemd kunnen worden. De VVD 

geeft graag ruimte aan de verkenner van de BBB om met ons allen te onderzoeken of een 

collegiaal provinciaal bestuur mogelijk is dat de grote opgave van deze periode, als het 

gaat om woningbouw, economie, de natuur, de energietransitie en de bereikbaarheid aan 

te pakken met draagvlak in de samenleving. Maar eerlijk is eerlijk, we weten nog niet hoe 

goed dat gaat als we daarover in gesprek gaan. De onderwerpen zijn ingewikkeld en wij 

zijn er als VVD voor gekozen om dingen voor elkaar te krijgen en er is een hele hoop waar 

wij ook echt een mening over hebben. We waren afgelopen jaren regelmatig flink oneens 

met het zittende College, maar ook heel vaak waren we het van harte met de 

coalitiefracties eens en vinden we ook echt dat er grote dingen met grote opgave moeten 

worden aangepakt. Onderwerp van gesprek de komende tijd is wat ons betreft dan ook 

nadrukkelijk hoe politiek en samenleving met elkaar in de pas blijven lopen als het gaat 

om deze grote veranderingen en dat we dus met elkaar praten over het hoe daarvan. Maar 

de uitslag van deze verkiezingen laat ook heel duidelijk zien dat de kiezer ons vraagt om 

samen te werken in het politieke midden. Ik denk daarbij dat het goed is dat ze de traditie 

van de PUB van de afgelopen periode voortzetten en dat gaan we ook uitleggen aan de 

collega's die nieuw zijn wat dat dan precies was, dat laat ik dan graag aan onze voorzitter, 

maar elkaar ook persoonlijk leren kennen, want ik heb de afgelopen periode gemerkt en 

sowieso in de politiek dat het mensenwerk is, dat je elkaar moet leren kennen, vertrouwen, 

iets gunnen en ook zelf moet kunnen incasseren. In mijn eigen partij zeg ik altijd, als je in 

de politiek gaat moet je twee belangrijke eigenschappen hebben, een groot hart en een 

dikke huid, en allebei komen in deze weken goed van pas kan ik u vertellen en gaan we 

ook de komende tijd nodig hebben. Onze oproep vandaag is vooral om de komende tijd in 

gesprek met de verkenner en elkaar niet alleen te verkennen en te vertellen, maar vooral 

ook goed te luisteren naar elkaar. Want iedereen die wij spreekt, vertegenwoordigt onze 

inwoners, onze ondernemers, onze agrariërs en onze gemeentebesturen, nou die gaan 

we, dan komen dan daarna wel weer tegen in de vervolgstap van het proces waar de heer 

van Essen ook aan refereerde. Ik dank u wel, ik zie uit naar de gesprekken. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer van Schie. Dan is nu het woord aan Marianne de Widt van 

D66, de lijsttrekker. 

 

Mevrouw de Widt (D66): Voorzitter, geachte aanwezigen, de kiezer heeft gesproken, zo 

heet het spreekwoordelijk en flink veel kiezers hebben gesproken ook. Om te beginnen 

feliciteer ik ons allemaal met de geweldige opkomst in de provincie Utrecht en natuurlijk 

feliciteer ik namens D66 de partijen met de positieve scores. BBB, Partij voor de Dieren, 

SGP en Volt van harte gefeliciteerd met jullie mooie resultaten. De uitslag heeft ons lang 

in spanning gehouden. Wordt BBB ook hier de grootste of is Utrecht de uitzondering? Voor 

mij had Utrecht best wel de uitzondering mogen blijven, maar natuurlijk gun ik BBB hun 

resultaten. De verschillen zijn niet megagroot en we zien ook een flink verdeeld beeld. Hoe 

duid ik deze uitslag vanuit het perspectief van D66? Wij, D66, hebben campagne gevoerd 

met de boodschap stop stilstand, stem vooruit. Vooruit is dus de belofte aan onze kiezers. 

En drie belangrijke inhoudelijke thema's waarop wij vooruitgang willen blijven zien zijn 

wonen, natuur en klimaat. Wij willen ons inzetten voor woningen erbij, herstel van de natuur 

en voortgang in de energietransitie. De manier waarop en de mate waarin we 

vooruitkomen, daar kunnen we natuurlijk over spreken. Maar compromissen die naar 

stilstand gaan, daar zal ik niet mijn handtekening onder zetten. Als het kan, dan zal D66 

opnieuw bestuurlijke verantwoordelijkheid nemen in een coalitie, dat doen we graag. De 

komende verkenning, dat vind ik een uitdagende fase. Het voortouw ligt bij de partij die het 

grootst is geworden. Maar omdat de uitslag zo dicht bij elkaar ligt van de eerste en de 

tweede, is het misschien een idee om te kijken of er twee verkenners samen aan de slag 

kunnen. Dus het is een mooi voorstel wat jullie doen met de verkenner vanuit BBB, maar 

misschien helpt het ons als er een verkenner van GroenLinks meteen naast gaat. En 

tenslotte nog, met een nieuw record van vijftien fracties in onze Staten lijkt het erop dat 

vergaderingen en debatten niet gemakkelijker zullen worden. Ik zou ons gezamenlijk willen 

uitdagen om daar een passende oplossing voor te vinden. Het zou mooi zijn om in de 

verkenning en de formatie de goede open sfeer te laten zien waar we vandaag mee 

begonnen zijn en voor die goede open sfeer zal ik mij in deze Staten periode inzetten. 

Laten we beginnen.  

 

Voorzitter: Dank u wel mevrouw de Widt. Dan geef ik nu graag het woord aan de lijsttrekker 



van het CDA, Miriam Sterk. 

 

Mevrouw Sterk (CDA): Goedemiddag allemaal hier in de zaal, maar ik begrijp van mijn 

thuisfront dat het ook live te vinden is op het internet dus ook groeten aan iedereen hier 

buiten deze zaal die dit belangrijke debat volgt. Want ja, belangrijk is het wel, want we 

hebben het hier over de toekomst voor de provincie voor de komende vier jaar. En dan 

moet ik natuurlijk allereerst mijn felicitaties geven aan de winnaars van deze verkiezingen, 

ze zitten hiervoor, niet alleen in de provincie Utrecht, maar in heel Nederland en dat is 

natuurlijk de BoerBurgerBeweging. Anton en je team, jullie hebben het gewoon hartstikke 

goed gedaan, ik kwam jullie overal tegen. Ik weet niet hoe dat bij jullie was, maar op elke 

markt waar ik aan kwam lopen stond de BBB ook wel met koffie en soms koek, of soms 

kwamen ze die bij ons halen als wij er soms ook stonden, maar jullie hebben het gewoon 

ontzettend goed gedaan. Een groot compliment denk ik, dit is niet eerder vertoond in het 

land en in deze provincie. Hulde daarvoor. Maar ook felicitaties aan die andere partijen die 

hebben gewonnen in deze provincie en dat is natuurlijk Partij voor de Dieren, Volt, JA21 

en de SGP dus Anjo, Amos, Michiel en Bertrick, ook jullie mogen volgens mij hartstikke 

tevreden zijn met wat jullie hebben gedaan. Hebben natuurlijk ook een aantal partijen, dat 

klinkt wat onaardig, die de nulstand hebben weten te behouden, maar ik was blij geweest 

met de nulstand en dat zijn natuurlijk de partijen van de PVV, D66 en ook 50Plus. Mieke 

ik weet niet waar je zit, maar ik verheug me weer op de debatten met jou hier in de Staat 

en ik denk wij allemaal stiekem wel een beetje. Maar er zijn ook een heleboel verliezers. 

En ja, Forum voor Democratie, GroenLinks, PvdA, ChristenUnie, SP, VVD en daaronder 

ook het CDA natuurlijk. En we kunnen denk ik lang van gedachten wisselen hoe de 

landelijke politiek en de thema's deze provinciale verkiezingen hebben beïnvloed en dat 

wil ik hier dan ook niet doen. Maar als we de uitslag in de provincies overzien, kunnen we 

voor Utrecht niet anders dan constateren dat een grote groep inwoners van deze provincie 

zich onvoldoende herkent in de gevestigde partijen. Een nieuwe partij voor boer en burger 

die zich presenteerde als de stem van en voor het platteland scoort het hoogst en je zou 

kunnen zeggen dat de lijn in onze provincie daarmee loopt tussen stad en platteland en 

wat zich dus vertaalt in de twee grootste partijen die deze verkiezingen heeft opgeleverd. 

En daarmee, en de BBB refereerde daar zelf net ook al even aan, is denk ik de kloof 

misschien van alle provincies in Nederland hier nog wel het meest zichtbaar. Maar dat is 

een deel van de waarheid, want ook in de steden heeft de BBB het goed gedaan. In 

Nieuwegein is ze zelfs de grootste geworden. En dat is volgens mij een reden die met een 

ander dieperliggend thema te maken heeft namelijk de burger die de overheid eerder als 

tegenover dan als bondgenoot ervaart. En die constatering is iets wat verplichtingen schept 

voor ons allemaal om de verbinding in woord en daad weer te herstellen. Dat is een grote 

opdracht denk ik die wij hier met elkaar hebben gekregen op basis van deze verkiezingen. 

En de partij die het echt goed doet in de grote steden is GroenLinks, ondanks verlies toch 

nog steeds de tweede partij en in verschillende gemeenten de grootste. En vanuit deze 

duiding denken wij dan ook dat het daarom logisch is dat deze twee partijen, de BBB en 

GroenLinks, met elkaar gaan verkennen of zij samen die brug kunnen slaan in Utrecht. 

Een goed provinciebestuur kan niet aan een kant van de kloof ontstaan. En laat de 

informateur dan ook iemand zijn van statuur die het in zich heeft het goede gesprek te 

voeren over die verbinding. En als ik hier zo de verhalen van de BBB en GroenLinks hoor, 

hoor ik daar ook een positieve grondhouding in en hoop ik ook echt dat jullie die 

handschoen met elkaar durven op te pakken voor onze provincie. Ten derde, voor onszelf 

doet het landelijke beeld pijn. Het CDA is de partij die van oudsher staat voor die verbinding 

tussen stad en platteland, tussen overheid en burger, voor heel Nederland. En het is ook 

de reden dat ik ben teruggekomen naar de politiek. En dat is over het hele land 

onvoldoende herkend. In Utrecht is het verlies gelukkig beperkt gebleven tot één zetel, 

waarmee we nog steeds de vijfde partij zijn in de provincie. En voor mij en mijn fractie zal 

dan ook de komende vier jaar het overbruggen van die kloof en het zoeken van die 

verbinding leidraad zijn. Hier in de Staten, maar zeker ook met de inwoners van onze 

provincie buiten het Provinciehuis. Ten slotte, daar mag dan een grote kloof zichtbaar zijn 

gemaakt, maar er is ook iets positiefs te melden. De opkomst bij de Provinciale 

Statenverkiezingen was het hoogste in dertig jaar. Er is geen weerstand tegen het 

systeem. En om te spreken met de NRC van vanmorgen, ontevreden burgers doen wat 

democratische burgers doen en dat is hun stem laten horen. Dank u wel.   

 

Voorzitter: Dank u wel mevrouw Sterk. Dan is nu aan de beurt de lijsttrekker van de Partij 



van de Arbeid, Hans Adriani. 

 

De heer Adriani (PvdA): Dank voorzitter en als u straks denkt of de Partij van de Arbeid en 

CDA van tevoren hun bijdrage hebben afgestemd, dat is niet het geval, maar we raken wel 

dezelfde thematiek. Voorzitter, ik weet niet hoe de collega's erop terugkijken, behalve de 

heer van Schie want die zei daar wat over, maar ik heb persoonlijk een hele leuke 

campagne achter de rug. Meer dan in achterliggende jaren trof ik veel mensen op straat 

die oprecht geïnteresseerd waren in de actuele politieke kwesties en in de oplossingen die 

verschillende partijen daarvoor aandroegen. En dat hebben we woensdag kunnen zien in 

de hoge opkomst en dat is denk ik winst voor ons allemaal. En grote winst was er natuurlijk 

ook voor de BoerBurgerBeweging en daarachteraan voor Volt, de Partij voor de Dieren en 

de SGP en mijn gemeende felicitaties namens de Partij van de Arbeid voor jullie allemaal. 

Vier winnaars met een heel eigen, herkenbaar geluid en dat is dus ook door kiezers 

herkend. Daar waar de landelijke coalitie een forse dreun heeft gehad, heeft de coalitie in 

Utrecht zich nog behoorlijk staande weten te houden. Natuurlijk, ook de Utrechtse coalitie 

heeft een paar zetels verloren, maar met de enorme hoeveelheid zetels die BBB heeft 

weten op te halen is dat ook bijna niet voorkomen. En kijkend naar de grote verliezen die 

her en der geleden zijn ben ik tevreden met de relatief stabiele uitslag van de Partij van de 

Arbeid. Al moest ik vanmorgen wel even slikken toen ik zag dat een half procentje minder 

dan toch een hele zetel kost. Maar toch, veel mensen herkennen de ambitie voor een 

sociale en groene provincie die we samen met GroenLinks in ons verkiezingsmanifest 

verwoord hebben. Tot zover het vrolijke nieuws. ‘’Geen provincie zo verdeeld als Utrecht’’ 

kopte RTV Utrecht gisteren en die constatering is even terecht als zorgelijk. En dan gaat 

het niet alleen over die kloof tussen stad en platteland, zoals Josse de Voogd in het artikel 

analyseert. Die verdeeldheid die speelt ook tussen zij die extra zonnepanelen leggen en 

zij die de energierekening niet meer kunnen betalen. Die speelt ook tussen 

woningeigenaren die hun overwaarde verzilveren en de starters die geen betaalbare 

woning kunnen vinden. Tussen mensen die opkomen voor een gezonde natuur en boeren 

die met hun bedrijf een fatsoenlijke boterham willen verdienen. Tussen mensen die 's 

ochtends zorgeloos in de auto stappen en mensen die afhankelijk zijn van de bus terwijl 

die niet meer naar hun dorp toe rijdt. En er zit een duidelijke overeenkomst tussen die 

kloven, veel mensen, te veel mensen die aan de verkeerde kant van zo'n kloof staan, 

ervaren niet meer dat de overheid aan hun kant staat, ervaren niet meer dat de overheid 

er voor hen is en mensen willen een overheid die problemen oplost, die een toekomst 

schetst die perspectief heeft en waar nodig heel concreet hulp biedt. Een overheid die 

naast mensen staat, die in dialoog met mensen is en samen met mensen tot goede 

oplossing wil komen. Laten wij hier vanuit deze Statenzaal als nieuwgekozen Statenleden, 

laten wij zien dat we zo'n overheid kunnen zijn. Niet door alleen onze kerntaken uit te 

voeren en als uitvoeringsloket van de Rijksoverheid te fungeren, maar door verder te kijken 

en samen met gemeenten te investeren in wat voor mensen belangrijk is. Een betaalbaar 

en goed geïsoleerd huis, een bus waar je van op aan kan, een stageplek als je op het mbo 

zit, een gezonde natuur, toekomstperspectief voor het boerenbedrijf. We hebben de kans 

om een provincie te zijn met een sociale agenda die er voor iedereen is en opkomt voor 

kwetsbare groepen. Voorzitter, de Partij van de Arbeid staat klaar om gesprekken te 

voeren met alle partijen om te komen tot een zo sociaal en goed mogelijke coalitie. Een 

coalitie die vol inzet op een goede voorbereiding op de klimaatverandering, een snelle 

transitie naar duurzame energie en herstel van de natuur. Een coalitie die naast mensen 

en met mensen werkt aan het oplossen van de problemen op de woningmarkt, in het 

openbaar vervoer, in het onderwijs en op de arbeidsmarkt. We moeten met elkaar veel 

grote vragen van een goed antwoord voorzien en met elkaar verbinden en er is geen tijd 

te verliezen. Daarom denkt PvdA dat het een goed idee is om één of misschien wel twee 

verkenners te vragen om in, zeg, de komende twee weken met iedereen gesprekken te 

voeren om te kijken in welke combinaties we met zo'n ambitieuze agenda kunnen komen 

en dan ook weer bij elkaar te komen na die twee weken om die mogelijkheden, die 

verschillende varianten, met elkaar te bespreken en van daaruit zo snel mogelijk te komen 

tot een akkoord waarin we al deze ambities een plek kunnen geven. Dank u wel voorzitter.  

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Adriani. Dan is het nu het woord aan de lijsttrekker voor de 

Partij voor de Dieren, Anjo Travaille. 

 

De heer Travaille: Goed, goedemiddag, voorzitter, geachte aanwezigen. Wij starten met 



een paar felicitaties, uiteraard voor Volt en JA21 en de SGP met hun mooie 

verkiezingsresultaat en voor de BBB natuurlijk met een mooi resultaat en omdat ze ook 

tegelijkertijd de grootste zijn geworden in onze provincie. Resultaat dat qua uitslag de 

uitslag van 2019 van Forum voor Democratie nog overtreft. Naast felicitaties ook 

welgemeende dank voor alle mensen die deze verkiezingen mogelijk hebben gemaakt. Ik 

begreep dat dat nogal ingewikkeld was. Mijn broer heeft zelf meegedaan met de 

stemmentelling. Maakt u geen zorgen, dat was in Groningen. Maar hij vertelde mij dat hij 

enorm veel spierpijn heeft overgehouden aan het tillen van al de biljetten en daarom ook 

een hartelijke dank voor al die mensen die zich hier keihard voor hebben ingezet. De Partij 

voor de Dieren heeft nog nooit verloren bij verkiezingen, ook deze keer niet en we groeien 

weer met 50 procent, we komen nu op drie zetels en ook de waterschappen, daar gaat het 

hartstikke goed. Wij staan er goed voor, worden waarschijnlijk zelfs de tweede partij in het 

waterschap Stichtse Rijnlanden. Voor onze fractie is dat een signaal om vooral vast te 

houden aan onze groene en idealistische koers. Dat betaalt zich kennelijk uit en dat wordt 

herkend door heel veel kiezers. Het succes van de BBB, 13 procent, overschaduwt een 

beetje dat in onze provincie de groene en progressieve partijen gewoon overeind zijn 

gebleven. GroenLinks is even groot als de BBB, D66 heeft evenveel zetels als in 2019, 

oké, de PvdA had er vanmorgen ineens eentje minder en Partij voor de Dieren een zetel 

erbij. Dus dat groene progressieve geluid dat staat gewoon nog steeds overeind in de 

provincie Utrecht. En diverse partijen die wijzen in hun toelichting, in hun duiding, ook op 

een kloof tussen bijvoorbeeld stedelijk en landelijk gebied, maar wij zien dat toch wel een 

klein beetje anders. In tijden van grote veranderingen, daar wordt weerstand ervaren en 

wij zitten in zo'n tijdperk. Voor ons verklaart dit in combinatie met een regering die uitblinkt 

in nalatigheid, getreuzel en het in de steek laten van burgers, het grote succes van BBB. 

Tegelijkertijd zien wij dus dat die progressieve en groene partijen er gewoon nog staan. 

Grote veranderingen, ongenoegen over een landelijke koers, maar tegelijkertijd ook het 

herkennen van een groene en consequente, een duurzame koers. Voor ons is dat een 

reden om te zeggen volgens mij moet hier een coalitie komen, volgens ons moet hier een 

coalitie komen en dan wel onderzocht moet worden, die zo donkergroen mogelijk is. Wij 

zien als belangrijkste opgave voor de komende periode het herstel van biodiversiteit, het 

tegengaan van klimaatveranderingen en het realiseren van een groene en gezonde 

leefomgeving voor mensen en voor dieren. En belangrijke oplossingsrichtingen hierin zijn 

het stoppen met intensieve veehouderij, het kappen met kappen van bomen op de 

Utrechtse Heuvelrug en het grootschalig isoleren van woningen. De overwinning van de 

BBB verandert niets aan de urgentie van deze punten en ingrijpende oplossingen die 

hiervoor noodzakelijk zijn en die al zo vaak zijn vertraagd. Wij doen ook graag een 

praktisch voorstel. Natuur en landbouw is een portefeuille die de afgelopen periode voor 

rekening kwam van één Gedeputeerde en gezien het gewicht van deze thema's voor de 

komende jaren stellen wij voor om snel te kijken of natuur en landbouw verdeeld kunnen 

worden over twee portefeuilles. Dan een ander punt. Wij verwachten dat er een coalitie 

uiteindelijk zal ontstaan van vier tot zes partijen. In een periode waarin zorgvuldig handelen 

wordt verwacht van de Staten, kunnen wij ons voorstellen dat een akkoord op hoofdlijnen 

beter past bij de huidige situatie dan een volledig dichtgetimmerd coalitieakkoord. 

Daarmee komt de inzet van Statenleden van zowel coalitiepartijen als oppositiepartijen het 

meest tot zijn recht. Wij staan voor enorme opgaven die ingrijpend zullen zijn in het leven 

van alle inwoners van Utrecht. En de tijd van pappen en nathouden is echt voorbij. 

Inwoners vragen van ons leiderschap, daadkracht en samen optrekken met de burgers, 

dat is wat wij vanuit de Staten moeten bieden. Dank u wel. 

 

Voorzitter: Meneer Travaille, dank u wel. Dan is nu het woord aan de lijsttrekster van de 

ChristenUnie, Henriette Rikkoert. 

 

Mevrouw Rikkoert (ChristenUnie): Goedemiddag allemaal. Nou, het was toch wel heel erg 

spannend de afgelopen dagen, maar gelukkig is de verkiezingsuitslag eindelijk bekend en 

ik wil allereerst de mensen bedanken die het mogelijk hebben gemaakt dat we konden 

stemmen en ook bedankt aan de griffie, die ook veel ondersteuning heeft geboden. Van 

harte gefeliciteerd BBB met jullie verkiezingswinst, een hele prestatie. En ook Volt, Partij 

voor de Dieren, JA21 en SGP. We willen jullie feliciteren met de behaalde extra zetels. 

Ook wij zijn blij met het vertrouwen wat we hebben gekregen van de kiezer in de 

ChristenUnie en de drie zetels die we uiteindelijk hebben behaald. We zien draagvlak voor 

de grote transities die in gang zijn gezet. Voor een gezonde bereikbaarheid, een leefbaar 



klimaat en eerlijk wonen. Aan de andere kant zien we onrust, verdeeldheid en onvrede in 

het land en dit vraagt om een moment van herijking en bezinning. Vrijwel alle partijen zijn 

een deel van de kiezers kwijtgeraakt en wij ook en dat trekken we ons aan. Het doet recht 

aan de uitslagen dat de twee grootste partijen samen twee verkenners aanstellen, die 

onderzoeken welke samenwerking er mogelijk zijn. En dat stellen we hierbij dan ook voor. 

We staan open voor gesprek en wij zullen geen blokkades opwerpen, we willen 

samenwerken met partijen met een gedeelde visie op de problemen die nu spelen. We 

zitten in een tijd van polarisatie en verdeeldheid. In de beleving van mensen is de afstand 

tussen stad en platteland veel groter geworden. Wij willen juist bruggen slaan en die 

verbinding blijven zoeken. Wij willen samenwerken met partijen die staan voor een open 

bestuurscultuur, eentje die we de afgelopen jaren ook hier in de provincie hebben 

vormgegeven zodat we een transparante en uitnodigende provincie kunnen zijn. 

Daarnaast is het mooi dat dit een openbaar debat is. Dat is niet in elke provincie zo. De 

ChristenUnie hoopt dat we in de provincie Utrecht een open proces ingaan om tot een 

nieuwe coalitie te komen en inwoners en organisaties goed betrokken kunnen worden. En 

denkt daarbij aan de open keukengesprekken die we vier jaar geleden hebben 

georganiseerd. En tot slot, als ChristenUnie willen wij ons de komende periode inzetten 

voor een rechtvaardige samenleving waar we oog hebben voor elkaar, zodat er niemand 

alleen voor staat. Bedankt. 

 

Voorzitter: Dank u wel mevrouw Rikkoert. Dan geef ik nu het woord de heer Amos de Jong, 

lijsttrekker van Volt. 

 

De heer de Jong: Zo is het beter? Ja, je bent een nieuweling of je bent het niet. Geachte 

voorzitter, collega-politici en alle andere aanwezigen. Allereerst zou ik heel graag mijn 

felicitaties willen overbrengen aan de grote winnaar van woensdag de BBB met Anton 

Verleun. Goed gedaan. Een aanstekelijke campagne die duidelijk is aangekomen bij de 

kiezer. Ik wens de hele BBB-fractie hier in Utrecht het beste en kijk uit naar de 

samenwerking en de debatten die we ongetwijfeld gaan voeren. Ook wil ik graag de Partij 

voor de Dieren met Anjo Travaille feliciteren met een mooie uitslag en dit geldt ook voor 

de nieuwkomer JA21 en de SGP die beide groene cijfers laten zien. En tot slot vind ik ook 

dat alle partijen in het huidige College hier in Utrecht een compliment verdienen omdat 

deze partijen, ondanks lichte verliezen, toch ook weer veel stemmen hebben gekregen na 

een periode van bestuurlijke verantwoordelijkheid. Voorzitter, voor u staat een heel blij 

mens. Want Volt heeft overal waar we meedoen in Nederland één of meerdere zetels 

gekregen van de kiezer met als belangrijkste kers op de taart een prognose van twee 

zetels in de Eerste Kamer. En dat betekent dat de Europese beweging Volt nu op alle 

lagen vertegenwoordigd is in Europa, de Tweede Kamer, gemeentes en dus nu ook in de 

provincies en de Eerste Kamer en dat stemt tot tevredenheid en blijdschap. Ook hier in 

Utrecht hebben wij met ruim twee zetels een stevige voet aan de grond en we worden op 

onze wenken bediend, want we willen graag gestaag groeien want we zijn hier voor de 

lange termijn. We bouwen hard aan de fundamenten van onze relatief jonge Europese 

beweging en willen stemmen verdienen op basis van onze merites. Ik kan daarom ook niet 

wachten om na vandaag aan de slag te gaan samen met onze mooie fractie en 

beleidsteams. En aan de slag moeten we. Want ongeacht de uitslag van woensdag 

hebben we geen tijd meer om stil te staan of moeilijke beslissingen voor ons uit te schuiven. 

De grootste uitdagingen van vandaag liggen allemaal op ons bord. Onze actie bepaalt de 

toekomst. Aanpak van de klimaatcrisis zowel adaptatie als mitigatie, investeren in het 

herstel en de diversiteit van onze natuur, het bouwen van huizen, met name ook voor 

jongeren en lage inkomensgezinnen, het opbouwen van een uitgebreide en 

toekomstbestendig netwerk van openbaar vervoer, het versnellen van de energie 

besparingsmaatregelen en het opwekken van duurzame energie, stimuleren van een 

groene economie en een schone agrarische sector, et cetera, et cetera. De kiezer was 

woensdag verdeeld. Liefst vijftien partijen hebben een zetel weten te bemachtigen hier en 

dat betekent dat er verschillende meningen zijn over hoe de politiek de grote uitdagingen 

aan moet gaan. Wij lezen de uitslag niet als een conclusie dat de politiek deze uitdagingen 

uit de weg moet gaan. Integendeel, wij lezen een opdracht om door te pakken op een 

manier waar iedereen gehoord kan worden. Verscheidenheid kan dus ook rijkdom zijn. Om 

plannen niet over, maar met burgers en belangengroepen te maken. Achter de grote winst 

van de BBB zien wij deels een liefde voor hun standpunten en deels een onvrede over hoe 

de politiek zich de afgelopen jaren heeft gemanifesteerd. Wij lezen een vraag naar 



verbinding, naar het delen van ideeën in plaats van meningen en naar samenwerking 

zowel binnen de politiek als met de burgers en andere belangengroepen. Wij vertrouwen 

er dan ook op dat een aanstaand college-akkoord dat ter harte neemt en voorstellen doet 

om de verbinding binnen en buiten de politieke arena's te versterken. Wat Volt betreft zijn 

burgerberaden en processen van co-creatie daarvoor de uitgelezen instrumenten. 

Voorzitter, het vertrouwen in de politiek door inwoners van onze provincie is niet wat het 

zou moeten zijn. En Volt denkt dat we dit kunnen herstellen door open te staan voor nieuwe 

manieren van samenwerken met onze inwoners, bedrijven en belangengroepen en door 

overeenkomsten te benadrukken en polarisatie te voorkomen. Wij staan daarbij voor een 

op feiten gebaseerde politiek en willen de komende vier jaar graag deelnemen in debatten 

over oplossingen die mogelijk zijn binnen de grenzen van onze rechtsstaat en oplossingen 

die recht doen aan de afspraken die wij in Europa maken en hebben gemaakt. Wij zijn als 

provincie ook een Europese regio en moeten het regionale Europees beleid hier handen 

en voeten gaan geven. Dat vraagt om pragmatisme, daadkracht en een positieve 

grondhouding naar bestaande afspraken en kaders. Wij vertrouwen erop dat we dit als 

Provinciale en Gedeputeerde Staten kunnen uitstralen en uitdragen. Voorzitter, woensdag 

bleek dat er veel onvrede leeft onder Nederlanders en ook onder Utrechters. We vinden 

daarom heel belangrijk dat deze stemmen worden gehoord, dat we ze onderzoeken en 

nog beter gaan begrijpen. We verwachten ook dat de partijen die deelnemen aan de 

aanstaande collegeonderhandelingen dit geluid ter harte nemen en vinden het logisch als 

de grootste winnaar nu eerst het voortouw neemt. Tegelijk laat de uitslag ook zien dat er 

heel veel Utrechters stemmen voor een progressief beleid. We lezen ook een vraag naar 

partijen die moeilijke beslissingen niet uit de weg gaan en doorpakken op klimaat en 

natuur. Ook die grote stem moeten we serieus nemen en is wat ons betreft evenveel 

waard. Gezien het brede speelveld nu met vijftien partijen zullen wij het verder een logische 

afweging vinden om een breed gedragen College te formeren die leunt op een 

comfortabele meerderheid en zo een groot deel van de provincie representeert. En een 

akkoord op hoofdlijnen kan het debat in en de waarde van de Provinciale Staten vergroten. 

Goed, we kunnen ons voorstellen dat de Haagse regeringspartijen die hier ook 

vertegenwoordigd zijn zich bescheiden opstellen, maar ook deze partijen hebben een 

belang bij aanpakken en doorpakken voor een duurzame toekomst. De blik van ons 

allemaal moet vooruit. Verbinden en doorpakken. Dat is wat ons betreft de opdracht die 

we woensdag allemaal hebben gekregen. Laten we dan ook beginnen met een ronde van 

gesprekken waar alle partijen worden gehoord zodat partijen die als eerste onderhandelen, 

zich goed geïnformeerd weten door de rest van de Statenleden hier. Voorzitter, tot slot een 

woord van dank voor uw uitnodiging in dit debat. Het is een belovende start met de nieuwe 

Provinciale Staten. Volt is ontzettend verheugd dat wij ons steentje kunnen gaan bijdragen. 

Ik wens iedereen hier wijsheid, maar ook veel plezier met en voor elkaar. Dank voor 

aandacht. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer de Jong. Dan geef ik nu graag het woord aan de lijsttrekker 

van JA21, Michiel Fiscalini. 

 

De heer Fiscalini (JA21): Dank u wel voorzitter. Het is even wennen voor ons, wat langer 

wachten dan dat we gewend zijn de andere jaren. Ja, we zijn er dan toch. Voorzitter, wat 

een geweldige opkomst. Ik denk dat het iedereen hier in deze Statenzaal een goed gevoel 

zal geven dat zoveel mensen hun stem hebben laten horen. Allereerst onze welgemeende 

felicitaties gaan uit naar de BBB. Wat een geweldige prestatie hebben zij neergezet. Niet 

alleen de grootste van Utrecht, maar van alle provincies. Maar natuurlijk iedereen hier die 

aanwezig is heeft een mandaat gekregen van de kiezer en bij deze allemaal gefeliciteerd. 

We weten hoe het is om als nieuwkomer je weg te moeten vinden in de Provinciale Staten 

en welke een mooie uitdaging is om hier gezamenlijk, ondanks soms grote verschillen, de 

provincie Utrecht nog mooier te maken. Mede door goed te luisteren naar de kiezer en de 

gemeenteraden, niet zaken van bovenaf dwingend op te leggen, maar via overleg, goede 

communicatie, openheid, participatie. In het belang van alle inwoners van onze provincie 

op zoek te gaan naar oplossingen. Het is voor ons echter helaas niet het resultaat waar 

we van tevoren op hadden gehoopt. Desondanks zijn wij content dat we in het toch wel vrij 

linkse Utrecht als relatieve nieuwkomer dan toch met onze eigen twee zetels zijn 

binnengekomen en we eindelijk het JA21 geluid weer kunnen laten horen. Wij zijn niet een 

partij die alleen knelpunten signaleert en roept van de zijlijn. JA21 is een partij die 

verbinding zoekt, een partij die vooral zoekt naar oplossingen van complexe problemen in 



onze mooie provincie. Reële oplossingen gebaseerd op mogelijkheden. Dat daarbij 

moeilijke beslissingen moeten worden genomen, is echter een feit. Echter stelt JA21 dat 

de kiezers van Nederland een duidelijk signaal hebben afgegeven waaraan niet voorbij 

mag worden gegaan. Er zal kritisch gekeken moeten worden. Kijkende naar ook de eigen 

programma's hoe wij met elkaar dit duidelijk signaal van de kiezers kunnen omzetten naar 

een beleid waar eenieder zich zal kunnen vinden en waar we recht toe doen aan dit 

overduidelijke signaal die de inwoners van Utrecht hebben afgegeven. Dat daarbij soms 

compromissen gesloten moeten worden is duidelijk. JA21 stelt dat hierbij wel de eigen 

signatuur niet vergeten kan worden en dat er ook moed voor nodig zal zijn om over de 

eigen schaduw heen te stappen. Wat betreft het verdere vervolg oftewel het begin van de 

formatie hier in Utrecht is het voor JA21 helder. De kiezer, en zeker als we landelijk hebben 

gekeken, heeft een duidelijke en heldere stem uitgebracht. Wij zien dan ook dat de 

formatietrekker op het erf van de BBB staat geparkeerd, waarbij de stem van de kiezer 

vertaald zal moeten worden na een coalitie waarin deze stem duidelijk naar voren komt. 

JA21 zal zich constructief opstellen en daarbij waar nodig is verantwoordelijkheid niet uit 

de weg gaan. In de Tweede Kamer werken JA21 en BBB al vaker op een vruchtbare 

manier samen en we hopen dan ook dat we dat hier verder voort kunnen zetten. Voorzitter, 

het zal een uitdaging worden, kijkende naar het verkiezingsresultaat om reëel beleid te 

ontwikkelen en dit is dan ook meteen een mooie uitdaging voor de grote winnaar slash 

winnaars van deze verkiezingen. En daarom zijn wij het ook eens met de BBB om ook 

maar te beginnen met één verkenner. Laten we daarom dan ook maar niet meteen op twee 

paarden gaan wedden, maar de BBB rustig de kans te geven om deze uitdaging, die toch 

al vrij lastig zal zijn, vorm te geven. En we willen ze daarmee verder succes wensen. Dank 

u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Fiscalini. Dan geef ik nu graag het woord aan de lijsttrekster 

van de PVV, Martine van der Velde. 

 

Mevrouw van der Velde (PVV): Als allereerste goedemiddag en ik zou natuurlijk BBB 

hartelijk willen feliciteren voor de absolute monsterwinst die ze hebben behaald. Dit is voor 

het eerst dat wij zoiets hebben gezien en hebben meegemaakt en het is ook voor het eerst 

dat het stemmen tellen zo verschrikkelijk lang op zich heeft laten wachten. Dus voor ons 

was het natuurlijk ook hartstikke spannend want onze zetels zijn de vorige keer 

overgegaan naar BBB ergens midden in de termijn. Dat is natuurlijk voor ons hartstikke 

jammer geweest, maar ondertussen hebben we hem weer terug, beide waarschijnlijk dus 

dat is hartstikke mooi. En om die reden wil ik dan ook, nog belangrijker eigenlijk dan de 

felicitaties aan BBB, al onze kiezers bedanken want door die kiezers zitten wij hier. Voor 

die kiezers zitten wij hier. Voor de provincie Utrecht zitten wij hier. En ik heb hele mooie 

verhalen al voorbij horen komen, heel veel krachttermen, echt hartstikke mooi, maar wisten 

jullie allemaal dat er in 1978 gewoon bijna een opkomst was van 80 procent aan stemmers 

die gewoon hebben gestemd. Dat is bijna 20 procent meer dan nu dus ik vraag mij echt af 

hoe jullie tevreden kunnen zijn met de opkomst van 63 komma nog iets procent als je echt 

kijkt naar dat bijna 40 procent thuisgebleven is en sommige wijken bijna nog wel meer 

mensen thuisgebleven zijn. Dan vertegenwoordig je niet al de hele provincie, maar dan 

vertegenwoordig je de mensen die wel zijn komen stemmen terwijl je hier als 

volksvertegenwoordiger toch eigenlijk echt wel voor die hele provincie zit dus dat vind ik 

ook wel heel belangrijk om gewoon even aan te kaarten. Dat gezegd hebbende staan wij 

natuurlijk zeker open voor een goed gesprek met BBB en andere partijen want wij gaan 

met iedereen het gesprek aan en wij staan hier ook gewoon open in, dat vinden we 

ontzettend belangrijk. Dus die hele verhalen over draagkracht voor transitie dit en dat hè 

met bijna 40 procent van de mensen die niet komen, ja dat mag wat mij betreft gewoon zo 

aan de kant geschoven worden want daar hebben we niks aan, maar we willen wel gewoon 

in gesprek kijken wat eruit komt en samen Utrecht gewoon een prachtig mooie provincie 

maken. En hier voor de kiezer zitten en niet voor alleen maar het partijbelang. Dank jullie 

wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel mevrouw van der Velde. Dan geef ik nu graag het woord aan de 

lijsttrekker van de SGP, Bertrick van den Dikkenberg. 

 

De heer van den Dikkenberg (SGP): Dank u wel voorzitter. Anton, BBB’ers, gefeliciteerd 

met de reusachtige overwinning die jullie gehaald hebben. En het werd al eerder 



gememoreerd, overal waar je kwam op een markt of wat dan ook dan wemelde het van de 

BBB’ers. Op een gegeven moment stuurde ik een keer een foute door naar ons 

campagneteam toen zeiden ze ‘’ben je op een bijeenkomst van BBB of zo?’’ Ik zei nee, 

alle partijen waren er, maar het was wel dominant. Welkom in dit huis en veel succes en 

wijsheid als grootste partij om een bijdrage te leveren aan het besturen van de provincie. 

Volt, welkom in dit huis en gefeliciteerd ook met jullie twee zetels en ook de andere 

winnaars gefeliciteerd, Partij voor de Dieren, JA21, gefeliciteerd. Zelf zijn we verdubbeld 

in zetels en dat geeft ons, zeker bij een hogere opkomst, reden tot dankbaarheid. We zijn 

er blij mee en zeer erkentelijk voor en ons campagneteam heeft er ook hard aan gewerkt 

en dat is mooi om te zien dat dat dan ook beloond wordt. De dorpen hebben massaal 

gesproken, maar er is geen duidelijke grens tussen stad en platteland. Ook in de steden 

heeft BBB gescoord, soms zelfs grootste geworden. Maar je ziet ook dat GroenLinks vaak 

het grootste is en dat beeld geeft deze partijen in onze opvatting de opdracht tot een brede 

verbinding. En daarom doen wij een indringend appel op BBB als grootste partij de 

verbinding te zoeken met GroenLinks. We hebben afgelopen periode laten zien als SGP 

dat we een rol kunnen spelen in het bij elkaar brengen van de uitersten, indien nodig hoor 

ik het wel. Voorzitter, de BBB moet daarom in onze ogen met de verkenner, een goed idee 

wat ons betreft, de verkenner aanstellen met als opdracht een brede coalitie te vormen 

met oog voor belangen van stedelingen en plattelandsbewoners. De keuze om te 

verbinden is net als de vorige keer goed. Ik hoorde het al in de bijdrage. Maar in 

tegenstelling tot de vorige keer is het ook noodzakelijk als we naar de zetelverdeling kijken. 

En het voelt een beetje als een déjà vu, maar vier jaar geleden gaf ik aan dat de stad 

donkergroen kleurde en de ommelanden VVD-blauw en Forum-rood. En toen gaf ik aan 

van zorg ervoor dat je dat verbindt in de coalitie die je maakt. Dat is niet helemaal gelukt, 

hoewel we prettig samengewerkt hebben met de coalitie, maar het signaal van die 

verbinding ligt er dus al even. Ligt hier ook al vier jaar in de zaal en laten we het dan nu 

ook serieus oppakken. En om dat concreet te maken zouden we aan de opdracht van de 

verkennende toe willen voegen om te inventariseren, de optie van een Statenprogramma. 

Om dat te verkennen dat we als Staten geheel werken aan een programma. De 

uitdagingen zijn soms groot en laten we kijken of dat we daar met mekaar de schouders 

onder kunnen zetten. Voorzitter, we zijn gegroeid van één naar twee zetels en dat betekent 

dat Frans naast mij mag komen zitten, niet meer daar, maar in de zaal en ook zelf de 

dingen op kan pakken. Jullie kennen allemaal de situatie van Frans, dat die vanaf januari 

wat minder werk op zijn schouders kan hebben. Dus Frans die komt wel zijn zetel innemen 

en gaat vanuit die zetel aan de slag om steeds meer te gaan doen en dat is dus niet een 

plucheplakker of een zetelrover, maar Frans die gaat gewoon aan de slag vanuit de rol en 

de werkzaamheden die die op kan nemen om dat langzaam maar zeker uit te gaan breiden 

totdat Frans weer terug is op een werkbaar niveau voor Frans. Ik hecht eraan om daar 

duidelijk over te zijn omdat het niet zo is dat die zomaar de Frans is van voor januari, maar 

dat we daarin een   helder beeld bij hebben met mekaar. Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dankjewel meneer van den Dikkenberg. Geef ik nu graag het woord aan de 

lijsttrekker van de SP, Jan Breur. 

 

De heer Breur (SP): Dank u wel voorzitter, u moest even op mij wachten voordat ik kon 

beginnen met praten, maar ja, je komt uit Veenendaal of je komt het niet. Als je zo laat op 

het rijtje bent is er eigenlijk heel weinig toe te voegen aan de felicitaties. Natuurlijk aan de 

BoerBurgerBeweging en aan Volt, JA21, Partij voor de Dieren, de winnaars van deze 

verkiezingen, maar de echte winnaar van de verkiezing is natuurlijk de kiezer zelf die hun 

stem heeft mogen uitbrengen en ervoor gezorgd hebben dat zij vertegenwoordigd worden 

in de samenstelling die wij hopelijk binnenkort vast kunnen stellen. Wat de SP betreft, ja, 

we hebben verloren. Het is niet een verlies dat ik persoonlijk niet zag aankomen. Natuurlijk, 

ieder verlies is jammer, maar als je bedenkt wat de partij de afgelopen twee jaar heeft 

moeten verteren intern, ben ik allang blij dat we zo'n positieve, energieke campagne 

hebben kunnen doen en het terug klimmen naar boven is begonnen. Het terug klimmen 

naar boven heeft zich niet vertaald in het aantal zetels en daarom past mij bescheidenheid 

als het gaat om de komende formatie. Ik denk dat het heel verstandig is als de 

BoerBurgerBeweging en GroenLinks eerst met elkaar gaan praten. Kijken waar hun 

raakvlakken en verschillen zitten en pas dan hun blik verder naar buiten werpen om te zien 

hoe daar een werkbare coalitie gesmeed kan worden. Mocht de SP ergens voor nodig zijn 

en het ligt voor de hand dat het eerder voor een adviserende rol is dan in een mede 



onderhandelende rol, dan stel ik natuurlijk mijn kennis en inzichten van harte ter 

beschikking. Want het is ook al eerder gezegd, deze verkiezingen gingen onder andere 

over het verschil tussen platteland. Aan de ene kant de mensen die graag willen inzetten 

op de verduurzaming en aan de andere kant de mensen die de boeren een warm hart 

toedragen en hun zekerheid in een bestaan toewensen. En er is een partij die voor allebei 

oog heeft, die in 2019 de landbouwvisie Aarde, boer en consument verdienen beter 

hebben opgesteld en die landbouwvisie is sindsdien alleen maar relevanter geworden. Dus 

ik wil ook graag de onderhandelende partijen dat boekwerk wijzen want misschien zitten 

daar hele goeie tips in om het met elkaar eens te worden. Zoals ik al zei, het ligt niet voor 

de hand dat de SP zich direct in de onderhandelingen gaat mengen. Ik laat dat fijn aan de 

grotere partijen over en voor nu laat ik het hierbij, dank u wel.  

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Breur. Dan geef ik nu graag het woord aan de lijsttrekker 

van Forum voor Democratie, Frank van Breukelen. 

 

De heer van Breukelen (Forum voor Democratie): Voorzitter, als allereerst wil ik de kiezers 

bedanken en wil ik iedereen bedanken die zich de afgelopen periode heeft ingezet om 

deze verkiezingen mogelijk te maken. Het was een waar feest, ik heb er zeer van genoten. 

En als allereerste wil ik natuurlijk ook de winnaars van de verkiezingen feliciteren met hun 

goede resultaten. In Utrecht hebben wij niet het resultaat gehaald waar we op gehoopt 

hadden, of in ieder geval landelijk niet, in Utrecht hebben we eigenlijk nog best wel 

verrassend goed gescoord. De opkomst was ook weer algemeen vooruitgaan naar 63 

procent van 61 procent. Ik zie het niet als gigantische winst helaas, want dat betekent dat 

zo'n 35 procent, nog meer, niet is komen stemmen. Maar alsnog ben ik blij dat Forum voor 

Democratie een zetel heeft gehaald. We hadden er inderdaad de vorige verkiezingen 

meer. Ik zag Michiel net ook al zeggen, nieuwkomer. Dus de vraag is ook een oproep, wil 

hij ook het verlies voor zijn rekening nemen? Dat is mijn vraag. Ook mijn voorspelling over 

de BBB kwam niet uit want ze zijn in Utrecht toch gewoon ook de grootste geworden. Ik 

had verwacht dat het GroenLinks zou zijn, maar nee, het is de BBB. En zij zitten eigenlijk 

in hetzelfde schuitje waar wij vier jaar geleden in zaten. Zij hebben de proteststem van de 

Nederlanders gekregen. Er zijn grote verschillen tussen stad en platteland in Nederland 

en wij moeten ook recht doen als Provinciale Staten aan die verhouding en ik wil dit met 

zijn allen doen. We moeten niet alleen de burgers horen, we moeten er ook daadwerkelijk 

naar luisteren, dat is heel belangrijk. Ik heb heel veel zin om als de Benjamin van de staten 

de komende vier jaar mijn periode te dienen en ik zal opkomen voor de belangen van alle 

burgers van Utrecht. Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer van Breukelen. Dan geef ik graag het woord aan de 

lijsttrekster van de 50PLUS partij, mevrouw Hoek, Mieke Hoek. 

 

Mevrouw Hoek (50PLUS): Dank u voorzitter. Ik begin een beetje gek, want ik wil eigenlijk 

Robert Strijk feliciteren met zijn verjaardag, want hij is vandaag jarig. Welkom bij onze partij 

zou ik haast zeggen. Oké, ik wens u nog een hele fijne dag verder. Voorzitter, om te 

beginnen wil ik natuurlijk eerst iedereen bedanken die inderdaad, is al heel veel vaak 

gezegd, die de verkiezingen heeft mogelijk gemaakt. Er is ontzettend hard gewerkt en ik, 

is mijn vierde termijn dames en heren dus ik heb al heel wat keren deze situatie 

meegemaakt, maar deze keer is echt alles uit de kast getrokken om er een mooi feest van 

te maken. Alleen al hoe we het zijn begonnen in Amersfoort met de kick-off. Daarnaast wil 

ik natuurlijk BBB feliciteren met, waar zitten zij eigenlijk? Ah ja, daar, want ik dacht dat zijn 

ze niet allemaal toch? Maar toch. Geweldig en ik moet zeggen, ik voel me ook wel een 

beetje betrokken bij de BBB, ik ben wel geen boerendochter, maar een bollendochter en 

een bollendochter, dames en heren, dat is mijn ouders hadden een bloembollenbedrijf. 

Dus dan heb je toch wel een beetje zicht op wat er allemaal zo in het buitengebied gaat 

gebeuren. Het is zo dat we moeten, ik ga er ook niet geheimzinnig over doen, met 50PLUS 

ging het eigenlijk helemaal niet zo goed. We stonden eigenlijk bijna op nul en dan ga je 

aan een campagne beginnen met het doel om toch je zetel te behouden. We hebben 

ontzettend hard gewerkt en eigenlijk is kiezers terugwinnen ook winnen. Dus eigenlijk 

hebben wij gewonnen, voor ons, en we zijn ontzettend blij ook dat we dus doordat we in 

meerdere provincies een zetel hebben gehaald, dat we ook onze zetel in de Eerste Kamer 

hebben kunnen behouden. En dat is heel belangrijk want als je als landelijke partij geen 

zetel meer hebt in de Eerste Kamer en ook niet in de Tweede Kamer, krijg je ook geen 



subsidie. Ja, en dat is toch wel even een dingetje want dan kan je toch wel het nodige, in 

ieder geval heb je je ondersteuning nodig, je administratie moet gedaan worden en dat 

moet ook betaald worden dus dat wilde ik even zeggen. Verder heb ik nog een paar punten. 

Ik heb bedankt. Ik wil ook zeggen dus eigenlijk wil ik daar bijna al mee afsluiten want ik, 

voorzitter ik beloof ik zal mij in het vervolg aan de spreektijd houden. Dat is een belofte die 

ik doe. En 50PLUS is springlevend. Wij hebben natuurlijk de nodige mensen, wij willen 

heel graag ook met de verkenner in gesprek gaan. En is het niet misschien omdat we in 

de coalitie komen, maar misschien wel punten aandragen die meegenomen kunnen 

worden in, als de coalitie gevormd wordt en daar vinden we toch wel heel belangrijk dat 

onze stem daar ook in terug te vernemen is. Verder hebben we nog een paar punten wat 

wij heel belangrijk vinden. En vandaag las ik in de krant dat het Rijk eigenlijk geen 

seniorenwoningen meer wil bouwen. Nou, dat is gewoon, nou ik wil niet zeggen vloeken 

in, maar ik wil zelf zeggen dat is zoiets van dat kunnen we toch niet maken als meer dan 

50 procent van onze inwoners van het hele land boven de vijftig is dus daar willen wij 

gewoon ook ons enorm voor inzetten in de komende periode, de komende vier jaar en ik 

zeg het toch maar gewoon, wij willen geen windmolens. Dus hoe het ook allemaal bedacht 

wordt en wat er geritseld wordt van beetje, beetje hier naartoe, een beetje daarnaartoe en 

wij zijn tegen windmolens zonder draagvlak laat ik dat wel even zeggen en wat wij heel fijn 

vinden, heel belangrijk vinden is veiligheid op de wegen. Ook daarom vind ik het fijn dat ik 

weer herkozen ben want ik heb nog een paar moties liggen die niet aangenomen zijn of 

die ik heb aangehouden en dan kan ik ook eens, waar zit meneer Schaddelee? Misschien 

wordt hij wel weer Gedeputeerde. Dan kunnen we ook eventjes het traject van Spengen 

blijven volgen. Want ja, alleen daarom al heb ik me ontzettend ingezet, ik denk ik moet 

blijven en dan het andere is natuurlijk ook nog eens een keer de motie over de bootlengtes. 

Laten we het daar ook eens even over hebben. Dus voorzitter, ik heb alle zin erin om 

gewoon onze 50PLUS hier weer gewoon beeldend neer te zetten, enthousiast neer te 

zetten en daar hard voor te gaan werken. En bedankt voor iedereen. Tot zover.  

 

Voorzitter: Dank u wel mevrouw Hoek en u ziet aan de reactie dat we enorm blij zijn dat u 

in ons midden blijft, heel fijn.  

 

Dames en heren, we hebben nu alle vijftien lijsttrekkers gehoord. Ik heb u bij het begin van 

deze bijzondere bijeenkomsten aangegeven dat mijn idee zou zijn om deze inbreng van 

de lijsttrekkers aan te horen en daarna, voor zover daar behoefte aan is, zittend vanachter 

uw tafel zoals u nu zit daar nog enige reflectie over te geven of mekaar daar nog vragen 

over te stellen of daarop te reageren. Ik kan mij voorstellen, maar ik kijk even naar meneer 

Verleun of hij behoefte heeft om nog even beraad te hebben want dan schors ik even deze 

bijeenkomst dat wil? Ja? Het zou om tien over half doorgaan, kwartiertje is dat goed? Ja? 

Dan stel ik voor dat de bijeenkomst om tien over half vijf doorgaat, ja? Dan is vergadering 

geschorst. 

 

De VOORZITTER schorst de vergadering. 

 

Mag ik u vragen om als lijsttrekker en eerste secondant weer plaats te nemen in de ringen 

midden in de zaal en de andere aanwezigen vragen om ook weer een plekje in te nemen 

en de beraadslagingen te staken.  

 

De VOORZITTER heropent de vergadering. 

 

Dames en heren, ik heropen onze bijeenkomst. Wij zijn bezig met het duidingsdebat. Alle 

lijsttrekkers hebben zojuist hun duiding gegeven over de verkiezingsuitslag van afgelopen 

woensdag en ik stel voor dat we nu nog de gelegenheid bieden dat alle partijen, alle 

lijsttrekkers, even kunnen reageren op elkaars inbrengen en op de voorstellen die zijn 

gedaan en dat in dezelfde volgorde te doen van grote zodat elke fractie ook de gelegenheid 

heeft om een vraag te stellen en wat mij betreft mag in deze fase ook, mocht u een 

verduidelijkingsvraag hebben of iets terug willen zeggen dan kan dat nu wel allemaal denk 

ik een beetje met als doel dat we, nou, het is nu kwart voor vijf, dat we nog maximaal een 

half uurtje met elkaar in deze zaal verkeren. Daarna is er dan ook nog gelegenheid om 

met een glaasje en een hapje na te praten of door te praten hier in de foyer. Misschien nog 

één ding vooraf, de heer van Schie heeft nog een rechtstreekse vraag aan mij als voorzitter 

van het College van GS gesteld en ik denk dat het goed is om die ook maar gelijk te 



beantwoorden, dat helpt ook in de transparantie. De heer van Schie vroeg zich af van nou, 

deze verkiezingsuitslag zegt wat over hoe mensen staan ook wel ten aanzien van lopend 

beleid en lopende beleidsvoornemens en hoe kijkt het College daar naar want het College 

functioneert door in demissionaire status totdat er een nieuw College is, maar moet zich 

natuurlijk wel vergewissen van hoe de opvattingen in de samenleving via de kiezers naar 

voren zijn gekomen. Ja, Ik heb voorgesteld om aanstaande dinsdag de collegevergadering 

te beginnen met een gesprek over liggen er controversiële zaken, zo heet dat geloof ik in 

de Tweede Kamer, waarvan het verstandig is en wijs is om die even te laten rusten en zijn 

er onuitstelbare zaken die mogelijk wel controversieel zijn om daar vanzelfsprekend zo 

snel mogelijk in overleg met eerst nog de lijsttrekkers en vanaf 29 maart met de nieuwe 

Staten te kijken wat dan wijsheid is om de uitvoering ter hand te nemen, maar niet nadat 

we dan intensief hebben overlegd met Provinciale Staten. Dus dat is mijn idee. Dat lijstje 

moet nog worden gemaakt, maar op die manier willen we gaan werken. En aarzel ook niet, 

zeg ik tegen de lijsttrekkers, als je zelf onderwerpen ziet of ontwikkelingen ziet om ook het 

huidige College, mij als voorzitter, daar dan op aan te spreken zodat we mekaar goed 

verstaan. Goed, dan begin ik met het woord te geven aan Anton Verleun van de 

BoerBurgerBeweging, Anton. 

 

De heer Verleun (BBB): Dank voor het woord voorzitter. Dank alle voor de felicitaties, dank 

ook voor de input die jullie geleverd hebben. Er is verschillende input geleverd rondom het 

proces wat nu zou volgen. Een aantal partijen zien niet zitten dat er twee verkenners 

worden geleverd, een aantal zien eerder zitten dat dat bijvoorbeeld met GroenLinks een 

op een in gesprek gaan. Het voorstel wat wij neer willen leggen is dat dat we blijven bij één 

verkenner. Dat Danny de Vries voorlopig de enige verkenner blijft. Die zou met partijen in 

gesprek gaan. We willen met iedereen in gesprek gaan, we willen dat iedereen gehoord 

blijft worden. Daarnaast willen we wel gehoor geven om een extra kopje koffie te drinken 

met GroenLinks, dus iedereen krijgt van ons één kopje koffie behalve GroenLinks, die krijgt 

twee kopjes koffie. En dit eigenlijk om op basis van wat we natuurlijk allemaal 

geconcludeerd hebben, de kloof die er is, wij hebben, dat kunnen we denk ik niet vaak 

genoeg zeggen. Wij staan ervoor open om die kloof te dichten. Ik zei het net ook al, het 

BBB groene wat om de stad heen zit. Wij omhelzen dat en wij denken dat we dat kunnen 

dus laten we, ons voorstel zou zijn om op dat op deze manier te doen. Nu heb ik vernomen 

afgelopen dagen dat politici heel slecht tegen wachten kunnen. Zeker als het gaat om 

uitslagen. We zijn natuurlijk een nieuwe partij, geen nieuwe partij, we gaan al een tijdje 

mee, maar dit is voor ons ook allemaal nieuw. Dus ik zou jullie wel vragen om, jullie mogen 

altijd de input leveren, maar om ons ook de tijd te geven om het probleem te slechten. Wij 

willen het graag oplossen, geef ons daar ook de tijd voor. Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Verleun.  

 

De heer Verleun (BBB): Excuus, ik ben nog één ding vergeten. 

 

Voorzitter: Ja, gaat uw gang.  

 

De heer Verleun (BBB): De vier vragen die wij willen toevoegen aan de verkenner, aan de 

opdracht van de verkenner, dat zijn vier opdrachten die wij mee zouden willen geven aan 

een verkenner. Zou zijn een, welke duiding wordt gegeven aan de verkiezingsuitslag? 

Twee, welke coalitie doet recht aan de verkiezingsuitslag? Drie, welke programmatische 

overeenkomsten en sterk uiteenlopende verschillen worden geconstateerd in de 

verkiezingsprogramma's? Vier, welke mogelijkheden worden met inbegrip van proces, 

inhoud, relatie, gezien voor de vorming van een stabiele meerderheidscoalitie en een 

samenstelling van een nieuw dagelijks bestuur? Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Verleun. Kunnen de andere aanwezigheden ook die vier 

vragen misschien even meenemen in hun beschouwing of ze daar eventueel nog wat aan 

willen toevoegen. Ja, mevrouw de Widt en daarna de heer Adriani. 

 

Mevrouw de Widt (D66): Dank u voorzitter. Ik zou meneer Verleun willen vragen. U zegt 

gun ons de tijd, natuurlijk, prima, we kunnen beter een goed proces doen dan een snel en 

onzorgvuldig. Maar heeft u enige indicatie in hoeveel tijd u die eerste verkenning zou willen 

doorlopen? 



 

De heer Verleun (BBB): Ik wil graag eerlijk zijn, we hadden niet verwacht dat wij de grootste 

zouden worden in de provincie Utrecht. We hadden onze verkenner wel klaarstaan, maar 

zeker gezien het laatste moment waarop de definitieve uitslag gevallen is hebben wij nog 

geen, we hebben onze gesprekken met de verkenner gehad maar, we hebben nog geen 

uitgebreide planning liggen dus daar zou ik graag op een later tijdstip op terug willen 

komen. We gaan wel maandag beginnen met de gesprekken, maandagochtend. 

 

Voorzitter: Dank u wel. Meneer Adriani. 

 

De heer Adriani (PvdA): Dank u. Ik kan de opdrachtformulering in grote lijnen volgen. Ja, 

we kunnen mekaar wel moeilijk zien door de, door de interruptieplekken. Maar ik hoor u 

zeggen, denk ik, welke voorkeurscoalitie er gevormd zou moeten worden en ik zou 

eigenlijk willen voorstellen om dat te veranderen in een aantal mogelijke coalities 

misschien met voor- en nadelen daarbij omdat er anders zeg maar tussen nu en de 

volgende keer dat we bij elkaar komen, het wel een heel blackbox is over waarom dan 

precies die coalitie daaruit komt en mijn ervaring heeft als het eenmaal in een rapport van 

de verkenner staat dan hebben we daar als Staten ook niet zo heel veel invloed meer op. 

 

Voorzitter: Dank u wel. Wilt u daar even op reageren meneer Verleun? 

 

De heer Verleun (BBB): Ja, dat lijkt mij op zich een goede aanvulling. We noteren hem. 

 

Voorzitter: Mooi. Dan levert het in ieder geval op dat we ook vrij snel van de verkenner een 

planning krijgen die we openbaar kunnen delen denk ik en de suggestie van meneer 

Adriani om het wat te verbreden naar collegemodaliteiten in plaats van één is ook 

overgenomen. Ja? Voldoende? Dan kijk ik naar meneer van Essen van GroenLinks. 

 

De heer van Essen (GroenLinks): Ja, dank. Misschien een paar toevoegingen. Een, 

volgens als ik kijk naar de vraag die om de verkenner mee op pad te sturen dat lijkt me 

goed. Misschien om daaraan toe te voegen, het lijkt me ook wel goed om te vragen naar 

wat voor een bestuursstijl en aandachtspunten verschillende fracties daarin zien en ook 

ideeën over het vervolgproces. En ik denk dat het ook wel goed is om iedere fractie vooral 

te bevragen wat die zelf graag wil. Het is natuurlijk, van wat vind je zelf en wat wil je zelf 

graag gerealiseerd zien of wat zijn voor jouzelf als fractie logische partners. Zie je voor 

jezelf een rol in een coalitie of vind je, gezien de uitslag dat minder passend? Dus dat dat 

misschien nog en ik denk dat het handig is om de opdracht voor de verkenner even kort 

even op papier te zetten en die ook effe met iedereen te delen en nou ja, mocht dan nog 

een fractie zijn, ik mis nog iets of dat dat je dus de rest die ook mee kunt geven. Dat wat 

betreft de opdracht aan de verkenner. Het lijkt me heel goed als die met alle partijen gaat 

praten. Dat sowieso. En dat extra kopje koffie, misschien kunnen wij nog een koekje of iets 

ander lekkers er bijnemen, dat volgens mij gaat dat goed komen dus dat gaan we zeker 

plannen. Klinkt wel een beetje kneuterig trouwens, een koekje moet ik zeggen. Maar goed, 

nee dus nee, laat dat voor mij ook die oproep wij hebben die ook goed gehoord volgens 

mij is het ook ja, gewoon, we gaan dat gesprek gewoon graag aan. Dat gaf ik net aan en 

dat, zo zitten wij er ook echt in. Ik denk dat dat echt belangrijk is dat we dat we echt gewoon, 

ja dat dat gaat kunnen en ook wel- Er zijn natuurlijk wel echt gewoon verschillen, volgens 

mij moeten ook niet doen alsof we met een paar kopjes koffie in een keer over alles eens 

zijn, die illusie heb ik niet, maar politiek is ook wel een samenwerking zoeken en 

compromissen sluiten dus laten we laten we dat avontuur gewoon aangaan. Even kijken, 

dan, ik denk dat dat, misschien eentje waar ik ook wel aan hecht, wat ons betreft zou het 

ook wel wenselijk zijn om de gesprekken die de verkenner maakt, gesprekken met de 

partijen, kunnen denken wel beknopter verslagen zijn maar, om die ook gewoon weer 

openbaar te maken. Zelf wel omdat het ook een beetje het, nou ja, transparante van het 

proces, uiteindelijk zijn we allemaal ook onderdeel straks weer van het publieke orgaan en 

ja, ik denk dat dat wel, zou voor ons een voorkeur hebben. Misschien tot slot, wij kunnen 

prima leven met Danny de Vries als verkenner.  

 

Voorzitter: Ja mooi, de heer Verleun. 

 

De heer Verleun (BBB): Even op het laatste reageren, in laatste over de openheid van een 



proces, we willen inderdaad zeker aan het einde van de verkennende fase een openbaar 

debat weer, een openbare zitting om het proces zo open mogelijk te houden. Ja, zeker. 

 

Voorzitter: En misschien is het goed om te weten dat de verkenner zal worden ondersteund 

vanuit de griffie in die eerste verkenningsfase dus als er behoefte is aan het maken van 

verslagen en dat soort dingen wordt dat geregeld. En ik kijk ook even naar meneer Verleun 

want meneer van Essen doet ook nog een paar suggesties voor de vraagstelling dus 

misschien is het goed om, dat wordt ook allemaal genoteerd, om dat maandagochtend met 

de verkenner te bespreken en dan inderdaad vervolgens zeg maar de opdracht van de 

verkenner zoals de verkenner waar die mee op pad gaat om die dan te delen met het …. 

We hoeven nu niet elke keer elk punt af te vinken, maar dan zijn ze allemaal gehoord en 

genoteerd. Ja? Mooi. Dan kom ik bij de VVD, meneer van Schie. 

 

De heer van Schie (VVD): Dank voorzitter en dan ook voor de toezegging dat het College 

even goed met het de stofkam door de besluitvorming van de komende tijd gaat om te zien 

bezien wat controversieel is, ik zou ook wel fijn vinden om in de besluitvorming daarvan 

dan ook te weten wat het College niet controversieel vindt om te kijken of ik daar dan wel 

mee eens ben. Maar als dat naar de Staat kan komen heel fijn. Dan naar de initiatiefnemer, 

BBB, mooie, neutrale informateur gevonden. Kunnen wij met belangstelling kijken naar het 

gesprek dat we daarmee gaan voeren. Cappuccino met suiker. En met betrekking tot het 

proces, inderdaad goed om dat op enig moment ook af te ronden met een openbaar debat. 

Jawel, ik denk dat iedereen dan de neiging heeft om heel erg de inhoud in te gaan en ik 

ben benieuwd hoe dat dan gaat lopen zeg maar vanuit de gesprekken naar ook de 

vervolgfase. Dus wij zien uit naar die gesprekken. Wij stellen ons, zoals ik al zei, mijn 

bijdrage, bescheiden, maar verbindend op en wensen vooral de informateur en de 

ambtelijke ondersteuning daarbij heel veel succes om dat te organiseren en ik denk dat ik 

minder optimistisch ben over de snelheid waarmee zo'n proces zou kunnen eerlijk gezegd 

in de huidige samenstelling van de Staten dus in de woorden van de Commissaris heb ik 

dat ook niet uit de verkiezingsuitslag gehaald dat inwoners heel erg snelheid in hun stem 

hebben laten blijken, maar vooral ook zorgvuldigheid want we zijn een brede 

vertegenwoordiging van de samenleving hier in deze Staten nu, als we dat allemaal recht 

willen doen in afspraken van komende bestuursperiode moeten we daar heel goed met 

elkaar over nadenken en dat vergt vast nog meerdere rondjes koffie. Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer van Schie. Dan is het woord aan mevrouw de Widt namens 

D66. 

 

Mevrouw de Widt (D66): Dank u wel. Ik heb in de grote ronde veel gehoord wat ons 

gezamenlijk te doen staat en dat is mooi, dat hebben we denk ik allemaal gehoord, we 

gaan onze schouders onder zetten. Danny de Vries is wat ons betreft een prima persoon 

om dit bij de kop te gaan pakken dus daar gaan we graag open en vol vertrouwen in. Dank 

u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel mevrouw de Widt. Mevrouw Sterk van het CDA. 

 

Mevrouw Sterk (CDA): Dank u wel. Ja, wij kunnen ook instemmen met deze informateur. 

Ik heb al aangegeven dat wij eraan hechten dat het een informateur is met enige statuur 

en die ook in staat is om dat goede gesprek te voeren over het sluiten van die verbinding 

en ik ben ook heel blij om te horen dat ook dat jullie inzet is. Ik denk dat nogmaals dat we 

dat ook met elkaar hier nodig hebben. Ik denk dat de vragen die zijn gesteld, ja volgens 

mij dekken die behoorlijk volgens mij wat we met elkaar nodig hebben om duidelijkheid te 

krijgen over wat het volgende College hier zou moeten kunnen zijn en ik ben ook erg blij 

met de transparantie die is toegezegd over die gesprekken en ik denk het goed is dat we 

daar in alle openheid ook met elkaar een debat over voeren. Rest mij jullie daar heel, en 

ik begrijp namelijk dat voor jullie natuurlijk een overweldigend ervaring is om nu ineens aan 

het roer te staan van dit hele ingewikkeld proces, ik doe dit ook voor het eerst en ook ik 

vind het ingewikkeld, maar ik heb nog allerlei mensen om me heen die daar ervaring in 

hebben dus ik wens jullie daar heel veel succes bij. En ook de informateur die maandag 

gaat beginnen. Maar ik kan je in ieder geval wel verzekeren dat hier een hele degelijke 

ondersteuning op jullie staat te wachten dus maak dat vooral ook je voordeel van. 

 



Voorzitter: Dank u wel Miriam Sterk. Dan kom ik bij Partij voor de Arbeid, Hans Adriani. 

 

De heer Adriani (PvdA): Dank voorzitter, volgens mij als we de komende vier jaar allemaal 

zo eensgezind zijn als vandaag dan gaan we een hele fijne periode tegemoet. Dus wat dat 

betreft is dit een goeie start. Ik heb in mijn pleidooi, in mijn duiding net iets gezegd over 

snelheid omdat er hele grote en urgente vraagstukken liggen en tegelijkertijd herken ik ook 

wel de zorg van Andre van Schie dat het echt wel complex is in deze uitkomst. Dus we 

gaan  zien hoe dat werkt. Ik zou in ieder geval de oproep willen doen, vragen aan die 

verkenner om zijn eerste slag heel snel te doen en laten we onszelf ook de opdracht geven 

om daar de ruimte voor in onze agenda te maken dus als Danny belt dan is het niet nou, 

over drie en een halve week heb ik nog ergens een gaatje, maar dan moeten we zelf ook 

daarop op acteren, dan kan denk ik in ieder geval die eerste fase kan snel gaan. Ik kan mij 

op zich vinden in de opdracht formulering met die aanvullingen die we hebben gegeven 

zoals die net verwoord zijn, waarbij door de SGP nog de suggestie gedaan is voor een 

Statenakkoord en laat ik het maar meteen hier gezegd hebben, met de versplintering en 

de uiteenlopende opvattingen die we in deze Staten hebben en de daadkracht en de 

snelheid die we wel nodig hebben ben ik daar niet een hele grote enthousiasteling over, 

over zo'n Statenakkoord dat dreigt dan toch a, heel lang te kunnen duren en b, toch een 

vrij grijs verhaal te worden. Volgens mij moeten we ook ergens voor staan. Mooi dat 

College, het huidige College, aan de slag gaat met de controversiële lijst, maar ook met 

het risico wat Andre schetste dat het best even zou kunnen duren zou ik zeggen, laten we 

zorgen dat niet alles stil komt te liggen dus doe wat nodig is zou ik bijna willen zeggen. 

Dus als er twijfel over is van zou dit zou dit nou nog kunnen of niet laten we daar dan het 

gesprek over hebben, maar wij zullen daar met een blik naar kijken wat door kan, kan door 

en daar ruimhartig in zijn. Dan heb ik denk ik alles gehad en wens ik de BBB, maar vooral 

ook de verkenner, heel veel succes met een spannende eerste ronde denk ik. 

 

Voorzitter: Dank u wel Hans Adriani. Dan kom ik bij de Partij voor de Dieren, Anjo Travaille.  

 

De heer Travaille (PvdD): Dank u. Ik denk dat er heel veel goede aanvullingen zijn geweest 

op een opdracht die op zich prima verwoord is voor de informateur. Twee punten nog 

daarop, er zijn een paar partijen die hebben gezegd misschien is een tweede verkenner 

handig, wij zouden daar wel voorstander van kunnen zijn, maar oké dat is dus ook aan de 

andere partijen. En een tweede punt, de SGP kwam inderdaad met de suggestie van een 

Statenvoorstel. PvdA gaf al, één van de reden waarom dat misschien niet de allerbeste 

oplossing is ik denk dat er een andere reden is waarom dat niet de beste oplossing is. Dat 

is gezien de grote vraagstukken die voorliggen waar we echt fundamentele keuzes in 

moeten maken en als we het daar allemaal over eens moeten zijn dan kon dat wel eens 

lastig worden. Dus wij zouden aan willen dringen op een akkoord op hoofdlijnen wat 

betekent dat je ook over een paar onderwerpen gewoon makkelijk een meerderheid kan 

vinden op dat moment en niet zozeer in het akkoord zelf. Daar houd ik het even bij. Dank 

u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel Anjo Travaille. Dan kom ik bij de ChristenUnie, Henriette Rikkoert, 

ga je gang. 

 

Mevrouw Rikkoert (ChristenUnie): Bedankt, ook jullie allemaal bedankt voor de duiding op 

de verkiezingsuitslagen. Dat was toch ook interessant om daar wat meer over te horen. 

Wij hadden inderdaad het voorstel neergelegd van nou, misschien moeten we eens kijken 

naar twee verkenners. Ik hoor nu toch de voorkeur voor één verkenner. Wat ons betreft is 

het prima dat Danny de Vries dat oppakt. De vraag van de VVD werd nog gesteld over de 

lopende zaken. Wat ons betreft doen we wel wat nodig is, we moeten niet in deze tijden 

overal op de rem trappen. En tot slot was ik eigenlijk nog wel benieuwd naar de reactie 

van BBB op het voorstel van de SGP op een Statenakkoord. 

 

Voorzitter: Meneer Verleun, gelijk even? Gaat uw gang. 

 

De heer Verleun (BBB): We hebben inderdaad bij een van de punten erbij genoteerd welke 

bestuursstijl gehanteerd zou moeten worden. Dus die vraag komt ook bij de verkenner te 

liggen die aan jullie allemaal gesteld zou worden dus dan kunnen jullie daar jullie mening 

bij kwijt. 



 

Voorzitter: Ja, dat lijkt mij ook mooi want dan zie je straks het hele palet hoe daar over 

gedacht wordt dus lijkt mij een prima oplossing. Dank u wel. Dank u wel mevrouw Rikkoert. 

Dan kom ik bij Volt, sorry, meneer van Schie? 

 

De heer van Schie (VVD): Het is een beetje raar dat ik nu een interruptie doe, maar we 

hebben nu twee fracties natuurlijk de VVD-campagne slogan genoemd, doen wat nodig is, 

waar ik het natuurlijk van harte mee eens ben, maar ik zeg ook altijd bij niet doen wat niet 

nodig is, is daarbij ook heel belangrijk. 

 

Voorzitter: Ik ga niet herhalen wat ik gezegd heb, maar vanzelfsprekend zal het College 

ook actief communiceren, zoals het ook de afgelopen periode heeft gedaan over wat het 

College wel voornemens is om te gaan doen en dan staat het College open voor het 

gesprek daarover. Dus dat komt goed. Dan ben ik bij Volt, Amos de Jong. 

 

De heer de Jong (Volt): Dank u wel voorzitter. Paar opmerkingen, we gaan mee met het 

voorstel van met de heer de Vries. Zouden het wel fijn vinden als jullie in de memorandum 

kunnen toelichten bij de taakstelling waarom hij zo geschikt wordt geacht dat we dat op 

schrift hebben staan. Dat zou fijn zijn. Wij vinden transparantie ook belangrijk en gaan mee 

in het voorstel om de verslagen openbaar te maken. Lijkt me heel goed. We zouden het 

waarderen als de bestuursstijl wordt geadresseerd tijdens de gesprekken al dat daar ook 

duidelijkheid over komt. Ook de relatie tussen de Gedeputeerde Staten en Provinciale 

Staten en in het verlengde daarvan werd net ook genoemd een akkoord op hoofdlijnen of 

daarnaartoe gewerkt wordt of andere vormen. Zouden het fijn vinden als dat geadresseerd 

wordt in de gesprekken. En tot slot vinden wij wel dat haast geboden is, zeker op dat er 

een hoop dossiers zijn die gewoon wachten op voortgang. Dus zouden het fijn vinden als 

in de planning, die wij dan, begrijp ik, maandag krijgen te zien, daar ook duidelijk in wordt 

hoe de snelheid kan worden behouden en dat we voorkomen dat we besluiten uitstellen, 

als iets niet werkt, dan werkt iets niet. Als het erin zit, dan ga je door, maar laten we niet 

onnodig uitstellen want we moeten door. Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer de Jong. Even misschien een mogelijk misverstand te 

voorkomen dat we de verkenner gaan vragen om maandag duidelijkheid te bieden over 

dienstplanning en het College zal dinsdag met elkaar overleggen over wat is de gang van 

zaken rond de dossiers die onderhanden zijn en ja, dat zal enige dagen kosten om dat te 

inventariseren, maar zowel direct daarna zowel de huidige Staten als de nieuwe Staten 

daarover informeren. Ja? Goed, dan kom ik bij Michiel Fiscalini van JA21. 

 

De heer Fiscalini (JA21): Dank u wel voorzitter. Wij zijn het eens met één verkenner en 

met ook de verkenner, dat vinden we een prima idee. We steunen het helemaal dat de 

gesprekken openbaar worden gemaakt, dat vinden we heel goed. Verder had de Partij 

voor de Dieren een goed voorstel, dat vonden wij, om een akkoord op hoofdlijnen. Zeker 

gezien deze versplintering. Het lijkt ons een prima optie. En daarnaast zullen wij de 

gesprekken afwachten. Ik drink mijn koffie zwart, mijn collega die heeft graag een chai latte 

met slagroom en extra kersen erbij. Dank u wel. 

 

Voorzitter: Het is toch wel onevenwichtig verdeeld in de fractie, maar goed. Dan kom ik bij 

de PVV, mevrouw van der Velde. 

 

Mevrouw van der Velde (PVV): Ook wij zijn het eens met één verkenner en met een 

akkoord op hoofdlijnen, vinden wij ook wel belangrijk. En verder wilde ik eigenlijk gewoon 

zeggen dat als GroenLinks een koekje bij de koffie een beetje karig vindt, dan bieden wij 

jullie een lekker stukje boerencake aan, jongens. 

 

Voorzitter: Dat is het begin van een mooie samenwerking. Dank u wel mevrouw van der 

Velde. SGP, meneer van den Dikkenberg. 

 

De heer van den Dikkenberg (SGP): Dank u wel. Volgens mij prima voordracht, prima 

opdracht. En waar wij wel aan hechten is de open bestuurscultuur. Volgens mij zijn er een 

aantal zetten al gezet om het open te laten zijn, en door GroenLinks ook genoemd, om het 

open te houden en vooral ook de openheid in het samenwerken. Hoewel het onze kleur 



niet was, hebben we met deze coalitie die er nu zit heel prettig samengewerkt afgelopen 

periode en dan kijken we ook weer naar uit in de coalitie die komt in de volgende periode. 

Dank u wel. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer van den Dikkenberg. Ja, meneer Travaille? 

 

De heer Travaille (PvdD): Ik hoor een aantal fracties nu vragen om openheid en ook heel 

letterlijk de toegankelijkheid en openheid van de verslagen. Maar ik zou heel graag daar 

ook wel een expliciete reactie op willen van de BBB. 

 

Voorzitter: Vindt u het goed als ik even het rondje af maak en dan geef ik u als laatste het 

woord meneer Verleun, dan kunt u misschien deze ook meenemen want die is inderdaad 

meerdere keren naar voren gekomen. SP, meneer Breur. 

 

De heer Breur (SP): Dank u wel voorzitter. Eigenlijk niet zo heel veel toe te voegen. Ook 

mijn fractie hecht aan een transparant traject omdat we dat natuurlijk aan de buitenwacht 

verschuldigd zijn. Voor de rest wacht ik graag het gesprek met de verkenner af. En kan ik 

als tip meegegeven, kijkers in Veenendaal, het stemmen tellen ging daar niet zo goed, 

maar ze hebben wel een mooie bestuursstijl opgezet die erg open is en waar het volks 

vertegenwoordigende orgaan echt tot in zijn kracht wordt gezet. En dat gun ik deze Staten 

ook. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer Breur. Forum voor Democratie, meneer van Breukelen. 

 

De heer van Breukelen (Forum voor Democratie): Dank u wel voorzitter. Ik zal het even 

kort houden aangezien Mieke zo nog aan het woord komt. Veel dank voor de duiding van 

alle partijen. We hebben ook steun voor één informateur. Wij horen liever geen twee keer 

nee. Ook ben ik ermee eens dat een openbare bestuursstijl zeer belangrijk is dat we echt 

gesprekken openbaar zullen voeren, zodat het duidelijk is voor iedereen en gewoon 

transparant is. Een akkoord op hoofdlijnen kan ook steun van ons genieten. Zodat 

inderdaad, zoals Jan zegt, dan kan het parlement echt zijn werk doen. Dus wij zien de 

gesprekken ook graag tegemoet. 

 

Voorzitter: Dank u wel meneer van Breukelen. Mevrouw Hoek van de 50PLUS partij, gaat 

uw gang. 

 

Mevrouw Hoek (50PLUS): Dank u wel voorzitter. Volgens mij komt er al een soort dealtje 

uit Forum van Democratie dat meneer van Breukelen misschien van mij wel wat tijd zou 

kopen of zo. Dan sta ik er wel voor op hoor, maar goed. Eventjes zonder gekheid. 

Voorzitter, wij zijn ook voor één verkenner en wij staan klaar om ieder gesprek aan te gaan 

om een wensenpakket wat ik net ook al heb gezegd mee te geven voor het akkoord. En 

laat ik afsluiten met als wij nodig zijn om het compleet te maken, wij kunnen het verschil 

maken, staan wij klaar tot zover voorzitter.  

 

Voorzitter: Dank u wel mevrouw Hoek. Dan zou ik tot slot het woord aan de heer Verleun 

geven om nog een paar vragen te beantwoorden en misschien ook af te sluiten vanuit 

BBB. 

 

De heer Verleun (BBB): Ga ik in op de vraag van Travaille van de Partij van de Dieren over 

hoe wij het zien van de open bestuurscultuur en hoe wij dat in de verkennende fase willen 

vormgeven. Ik heb effe snel overlegd hoe dat vier jaar geleden is gegaan en willen eigenlijk 

diezelfde lijn voortzetten dus bij de presentatie van een verkennende fase zal een 

beknopte samenvatting van elk gesprek zal er plaatsvinden. Dan denk ik dat ik alle vragen 

heb beantwoord. 

 

Voorzitter: Dat denk ik ook. Zeker als het zo lang stil blijft dat is een signaal in deze zaal, 

dan is het echt zo.  
 



3 Sluiting 

 
Voorzitter: Dames en heren, dank aan u allen voor de wijze waarop u denk ik heel goed 

vorm en inhoud hebt gegeven vanmiddag aan dit duidingsdebat, daar ben ik als uw 

toekomstige voorzitter, want zo werkt het beetje, heel erg blij mee. En ik wil ook de BBB 

en vanaf deze plek Danny de Vries als verkenner heel veel succes wensen met de eerste 

verkenningsronde en het zou zomaar kunnen zijn dat we mekaar in deze setting in deze 

zaal nog weer een keer terugzien om de bevindingen van de verkenner gezamenlijk te 

vernemen. Voor nu wens ik u straks wel thuis en een goed weekend. En voor degenen die 

daar gelegenheid voor willen nemen, is er een glaasje en een hapje hierin de foyer om nog 

even na te praten. Dank u wel. 

 

 
 


